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بازارهــا معمولا به بهترین شــکل ممکن فعالیت های 
اقتصادی را ســازماندهی میکنند. از این رو صاحب نظران 
اقتصاد از مشخص کردن یک سقف و کف قیمتی استقبال 

و یا حمایت چندانی نمی کنند.
از نــگاه صاحب نظران حوزه اقتصــاد، قیمت های بازار 
نمی تواند حاصل فرآیند بی نظمی باشــد؛ بنابراین می توان 
به این نتیجه رســید که قیمت نهایی کالاها حاصل رقابت 
ده ها و یا صدها مصرف کننده و تولیدکننده است. قیمت ها 
در بازار نقش مهم و اساســی را در شکل گیری و یا ایجاد 
تعادل بین عرضه و تقاضا دارند. به همین جهت اســت که 

هماهنگ کننده فعالیت های اقتصادی هستند.
وقتی سیاست گذاران با دستورات و احکام قانونی اقدام به 
تعیین قیمت ها می کنند، علایم قیمتی که معمولا راهنمای 
تخصیــص منابع در جامعه اســت بی اثر و نقش خود را از 

دست می دهند.
بازارها می توانند فعالیت های اقتصادی را ســازماندهی 

کنند
در گذشته برخی از نظام های سیاسی اقتصادی مدعی 
بودند که دولت می تواند به بهترین شکل ممکن اقتصاد را 
هدایــت کند و با برنامه ریزی مرکزی می توان فعالیت های 
اقتصادی را پیــش برد. این برنامه ریزان تصمیم می گیرند 
کــه چــه کالایی تولید شــود و چه کســانی کالاها را به 
فروش برســانند و چه افرادی آن ها را مصرف کنند. اعتقاد 
نظریه پردازان برنامه.ریزی مرکزی این است که فقط و فقط 
دولــت می تواند امور اقتصادی را به نحوی هدایت کند که 

رفاه اجتماعی بهبود پیدا کند.
ولی امروزه بیشتر کشورهایی که دارای نظام اقتصادی 
با برنامه ریــزی مرکزی بودند این روش رها کرده و تلاش 
می کننــد که اقتصــاد بــازار را جایگزیــن آن کنند. در 
اقتصاد بازار، تصمیم گیری صدها بنگاه و خانوار جانشــین 
تصمیم گیری توسط برنامه ریز مرکزی می شود. بنگاه های 
اقتصــادی و خانوار در محلی به نــام بازار با یکدیگر روبرو 
می شــوند و براســاس قیمت ها و منافع شــخصی خود 

تصمیم گیری می کنند.
تجربه شکست قیمت گذاری

از آنجایی که هدف قیمت گذاری دستوری پایین آوردن 
قیمت ها و کنترل تورم و نیز از بین بردن فقر است دولت 
و یا سیاســت گذاران زمانی شــروع به اعمال این سیاست 
می کنند که به اعتقاد خودشــان سازوکار و منطق بازار را 

ناعادلانه قلمداد کنند.
براســاس تجربیات گذشــته داخلی و خارجی، کنترل 
قیمت هــا معمولا به همان طبقه کــه هدف دولت کمک 

کردن به آن هاست آسیب می رساند.
طی تجربه چند دهه اخیر ثابت شده که قیمت گذاری 
مســتقیما تولیدکننــده را هدف قرار می دهــد، ولی در 
نهایــت ترکش نهایی آن به مصرف کننده اصابت می کند. 
قیمت گذاری منجر به تعطیلی واحدهای تولیدی می شود 
و افزایــش بیکاری را درپــی دارد. همچنین کمبود کالا، 
عدم توســعه واحدهای تولیــدی و کاهش کیفیت کالا از 
دیگر پیامدهای جدی این سیاســت است که همه و همه 
باعث می شــود مصرف کننده نهایی ضرر بیشــتری از این 

سیاست ببیند.
در ادامه و برای اثبات موضوع مطرح شــده با ذکر سه 
مثال ثابت می کنیم که کنترل قیمت سبب می شود همان 
طبقه مورد نظری که دولت قصد کمک به آن ها را داشت 

آسیب خواهند دید.
کنترل اجاره بهای مسکن: کنترل قیمت اجاره مسکن 
ممکن است از افزایش اجاره ها و قیمت مسکن جلوگیری 
کند، اما این سیاست سبب می شود مالکین خانه های خود 
را خالــی نگه دارند و در نتیجه یافتن خانه برای افراد فاقد 
مسکن سخت و دشوار می شود.تعیین دستوری قیمت انواع 
لوازم خانگی: نرخ گذاری سبب می شود تولیدکنندگان انگیزه 
تولید را از دست بدهند و برای جلوگیری از ضرر و زیان از 
کیفیــت محصولات خود بکاهند و یا تولید خود را کاهش 
دهند. میزان سرمایه گذاری کاهش و یا به صفر برسد و یا 
از تعــداد نیروهای فعال خود بکاهند. در نتیجه این موارد 
در نهایت به ضرر مردم و یا مصرف کننده تمام خواهد شد.

تعیین حداقل دستمزد: حداقل دستمزد باعث افزایش 
درآمد افرادی می شــود که شــغل دارند، ولی درآمد سایر 
کارگرانی که در جست و جوی شغل هستند و شغلی پیدا 

نمی کنند کاهش پیدا می کند.

یادداشت

 تساوی هم
  برای صعود 
کافی است

مالیات ستانی 
عادلانه در دولت 
سیزدهم

کاهش قیمت 
در انتظار 
بیت کوین

مهار رشد نقدینگی در دولت 
سیزدهم

گندم کاران؛ بلاتکلیف ترین 
تولیدکنندگان

حذف خودروهای اقتصادی از 
سامانه یکپارچه

نوید تکمیل زیرساخت های 
شهرک صنعتی خنج

در حالی که مقرر بود در شــهریور تولیدات 
جدید خودروسازان در سامانه یکپارچه عرضه 

شود، در نبود برنامه برای ...

با مختومه شــدن جلسه تجدید نظر قیمت 
خرید تضمینی گندم برای سال آتی برخی 

ازفعالان معتقدند هر کیلوگرم خرید...

بانک مرکزی در گزارشی آخرین وضعیت 
نقدینگی در کشــور را اعلام کرد و بر این 

اساس، روند کاهشی میزان رشد ...

تکمیل زیرساخت های شهرک صنعتی خنج و 
جذب ۱۵سرمایه گذار در این منطقه امید تازه ای 

را در دل صنعتگران فارس ...
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افزایش ۲۵۰هزار بشکه ای ظرفیت برداشت روزانه نفت 

افزایش ۲۵۰هزار بشکه ای ظرفیت برداشت روزانه نفت
مرتضی قدیمی  -     مدیر امور فنی شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب گفت: مجموعه فعالیت های مطالعاتی انجام شده در دو سال گذشته، به شناسایی ظرفیت تولیدی بالاتر در 6 مخزن به مقدار 2۵0 هزار بشکه در روز 

منجر شده است.

مجموعه فعالیت های 
مطالعاتی انجام شده طی 2 
سال گذشته، به شناسایی 
ظرفیت تولیدی بالاتر در 
6 مخزن اهواز بنگستان، 

منصوری بنگستان، 
آبتیمور، گلخاری، بالارود 
و منصورآباد بنگستان به 
مقدار 2۵0 هزار بشکه در 

روز منجر شده است.

این کاهش ها هر ســال حدود 3۵۰ تا ۴۰۰ هزار بشــکه در روز است، البته با توجه به 
کاهش های تکلیفی در سال های اخیر مقدار این کاهش ها باید در تولید حداکثری دوباره 
تعیین شود، از این رو در ارزیابی عملکرد تولیدی یک سال از ابتدای فروردین تا ابتدای 
فروردین سال بعد اگر مقدار افزایش تولید 2۰ هزار بشکه در روز گزارش شود باید توجه 
داشت که حجم فعالیت های سالانه به گونه ای بوده که افزون بر جبران کاهش های سالانه 
3۵۰ تا ۴۰۰ هزار بشکه در روز، 2۰ هزار بشکه در روز نیز افزایش تولید حاصل شده و 
نباید تصور کرد که فقط به مقدار 2۰ هزار بشکه در روز فعالیت افزایشی انجام شده است.

مدیر امور فنی مناطق نفت خیز جنوب با بیان اینکه اهواز بنگستان بزرگ ترین مخزن 
بنگستانی است، افزود: این مخزن با بیش از 3۷ میلیارد بشکه نفت درجا کاندیدای تزریق 
آب به صورت پایلوت است. تاکنون فعالیت های زیادی در این خصوص انجام شده و امید 
است با پایان مطالعات آن در سال آینده پروژه پایلوت تزریق آب به این مخزن آغاز شود، 
همچنین پیش بینی می شود با انجام پروژه تزریق آب در این مخزن ضریب بازیافت آن 
بــه دو برابر مقدار کنونی افزایش یابــد و در صورت موفقیت در انجام پروژه پایلوت در 
بخشی از مخزن، تزریق آب در بخش های دیگر مخزن نیز برنامه ریزی خواهد شد. از این 
رو اگر تزریق آب در این مخزن موجب افزایش ضریب بازیافت شــود، پروژه های تزریق 
آب در دیگر مخازن بنگستانی با هدف افزایش ضریب بازیافت برنامه ریزی خواهد شد و 
حجم قابل توجهی به ذخایر قابل برداشت اضافه می شود.روغنیان با بیان اینکه هم اکنون 
مهم ترین دلیل استفاده از شرکت های خارجی که اغلب آنها روسی هستند، تأمین منابع 
مالی است، گفت: بودجه شرکت ملی نفت ایران برای توسعه میدان ها عمدتاً ۱۴.۵ درصد 
فروش نفت است که این مقدار پاسخگو هزینه های سنگین توسعه میدان ها نیست و اگر 
تأمین مالی انجام شود مشکلی برای توسعه میدان های نفتی نداریم و فناوری های جدید 

مورد نیاز را از طریق خرید خدمات تأمین می کنیم.

 به نقل از وزارت نفت، رامین روغنیان گفت: تکمیل زنجیره سه گانه 
هدایت سیالات به مخزن، چاه و تأسیسات لازمه تداوم و افزایش تولید 
است و خوشبختانه طی دو سال گذشته در هر سه بخش فعالیت های 

بسیار خوب و قابل دفاعی انجام شده است.
روغنیان ادامه داد: مجموعه فعالیت های مطالعاتی انجام شده طی 
2 سال گذشته، به شناسایی ظرفیت تولیدی بالاتر در ۶ مخزن اهواز 
بنگستان، منصوری بنگستان، آبتیمور، گلخاری، بالارود و منصورآباد 
بنگستان به مقدار 2۵۰ هزار بشکه در روز منجر شده است که این مقدار 
بیش از ۷ درصد ظرفیت تولید کنونی میدان های شرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب اســت و در صورت تأمین الزامات تولیدی این مخازن 
و تولیدی شــدن این ظرفیت، با فرض قیمت هر بشکه نفت ۸۰ دلار، 

سالانه ۷ میلیارد دلار به درآمد ارزی کشور اضافه می شود.
وی افزود: با اضافه شدن 2۵۰ هزار بشکه در روز به ظرفیت تولید 
بالقوه مخازن، مقدار PGC از رقم فعلی )3۴۰۰ هزار بشــکه در روز( به 
3۶۵۰ هزار بشــکه در روز افزایش داده شده است که دستاورد بسیار 
بزرگی برای صنعت نفت کشــور محسوب می شود، البته روند کشف 
ظرفیت های جدید تولیدی در مخازن حســب شرح وظایف اداره های 
مدیریت فنی ادامه دارد و در صورت قطعی شدن ظرفیت های جدید، 
نتایج و دســتاوردهای آن اعلام می شــود، همچنین برنامه پنج ساله 
مطالعاتی مخازن تهیه شده است که در آن بخشی از مطالعاتی که به دلیل 
کمبود نیروی انسانی امکان انجام آنها در مناطق وجود ندارد، برون سپاری 
می شوند.مدیر امور فنی در خصوص برنامه های ظرفیت تولید گفت: از 

دیگر وظایف مهم مدیریت امور فنی که در اداره مهندسی بهره برداری 
ستاد انجام می شود ارائه برنامه های تولید پنج ساله است، همچنین با 
توجه به اینکه تأمین الزامات برنامه های تولید نظیر ساخت موقعیت، 
خرید کالا و مواد حفاری، احداث تأسیســات مورد نیاز، اجاره دکل و 
کویل فعالیت های زمان بری هستند، از این رو الزامات این برنامه ها باید 

از چند سال قبل ارائه و تأمین آنها پیگیری شود.
روغنیان با اشاره به اینکه در این راستا برنامه پنج ساله ظرفیت تولید 
با هدف افزایش توان تولید از 2 میلیون ۹33 هزار بشــکه در روز در 
ابتدای سال ۱۴۰۱ به 3 میلیون و 32۸ هزار بشکه در روز تهیه و ارائه 
شده است، تصریح کرد: اهم الزامات برای دستیابی به حدود 3۵۰ هزار 
بشکه در روز افزایش ظرفیت تولید در طی پنج سال حفاری بیش از 
3۰۰ حلقه چاه توسعه ای، تعمیر حدود ۵۵۰ حلقه چاه و انجام بیش از 3 
میلیون و 3۵۰ عملیات ترمیمی است. بدیهی است دستیابی به این مقدار 
تولید وابسته به تأمین الزامات آن است و در دو سال گذشته فعالیت ها 
و پیگیری های بسیاری با همکاری دیگر مدیریت ها برای تأمین الزامات 
این برنامه انجام شده تا ان شاءالله این برنامه سنگین تولیدی محقق شود.

گفتنی است برنامه های تولیدی بر اساس پیش بینی ظرفیت های 
تأسیساتی مخازن، انجام فعالیت های افزایش تولید در چاه ها و مقدار 
کاهش تولید در مخازن تهیه می شود و به عبارت دیگر برآیند مجموعه 
فعالیت های افزایش تولید و کاهش ها مقدار تولید یک برنامه تولیدی 
را تعیین می کنند.مدیر امور فنی شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب 
گفت: بر اساس تجربیات برنامه های تولیدی در سال های گذشته، متوسط 

رفع بار ترافیکی 
پرخطر و تامین 
زیرساخت های 

سفرهای اربعینی

   نشست تغییر اقلیم، منابع آب و بهره برداری پایدار برگزار می شود
نشست تغییر اقلیم، منابع آب و بهره برداری پایدار در 22 شهریور امسال برگزار می شود.

 به نقل از وزارت جهاد کشاورزی، فاطمه فلاحتی، دبیر دومین نشست تغییر اقلیم پژوهشکده سوانح طبیعی با موضوع منابع آب و بهره برداری پایدار گفت: نشست تغییر اقلیم، 
منابع آب و بهره برداری پایدار در 22 شهریور امسال برگزار می شود که سه محور ظرفیت های آبی، چالش های قوانین و پیامدهای تغییر اقلیم مورد بررسی قرار می گیرد.

وی اظهار کرد: پژوهشکده سوانح طبیعی قصد دارد ۸ تا ۱۰ نشست در حوزه تغییر اقلیم را در سلسله نشست های تخصصی کرسی یونسکو در همین پژوهشکده با هدف توسعه 
مشارکت اجتماعی، همکاری های فرابخشی، تقویت نهادهای مردمی و بخش خصوصی و ایجاد یک ساختار مدیریتی برای حکمرانی تغییر اقلیم برگزار کند.

وی ادامه داد: نخستین نشست توسط پژوهشکده سوانح طبیعی با موضوع تغییر اقلیم از نظر هواشناسی و با رویکردهای خشکسالی، سیلاب و طوفان های گرد و غبار خرداد 
امسال برگزار شد.

فلاحتی با بیان اینکه در ایران هنوز ساختار واحدی برای مدیریت و حکمرانی تغییر اقلیم وجود ندارد، گفت: نهادهای اجرایی مختلف در برنامه ها و چشم اندازهای خود، تنها 
حرف تغییر اقلیم را زده اند.وی تصریح کرد: با توجه به پیامدهای تغییر اقلیم در بخش های مختلف از جمله منابع طبیعی، کشاورزی، امنیت غذایی، بهداشت و منابع آبی ما به 
دنبال آن هستیم همه نهادهای اجرایی و نهادهای مربوطه را طی چند مرحله سر یک میز بنشانیم و دغدغه ها، چالش ها و پیشنهادها را جمع آوری کنیم و در نهایت به همکاری 
فرابخشی برای تلفیق توسعه با تغییر اقلیم دست پیدا کنیم.مدیر گروه مخاطرات هیدرولوژیک پژوهشکده سوانح طبیعی با اذعان به اینکه در کشور، تغییر اقلیم در برنامه های 
توسعه ای دیده نشده و هنوز یک ساختار و متولی برای مدیریت تغییر اقلیم وجود ندارد، گفت: ضروری است با توافق و همکاری های فرابخشی، توسعه با تغییر اقلیم دیده شود و 
حکمرانی تغییر اقلیم در سیاست ها و اقدامات اجرایی ورود پیدا کند.وی ابراز کرد: در این نشست ها پس از بازگویی و جمع بندی جنبه های مختلف تغییر اقلیم، اگر نیاز بود بند 

قانونی در این زمینه تدوین یا قانون موجود اصلاح می شود.
فلاحتی درباره نشست های بعدی تغییر اقلیم که طی امسال برگزار خواهد شد، گفت: نشست های بعدی با موضوعاتی از جمله صنایع و انتشار گازهای گلخانه ای، کشاورزی، 

امنیت غذایی، منابع طبیعی و محیط زیست، بهداشت، گردشگری و سازگاری و تاب آوری برگزار خواهد شد.

   روسیه در حال بازگشت به تجارت جهانی است
یک اندیشکده اعلام کرد که فعالیت روسیه به اندازه پیش از تحریم ها است.

 به نقل از راشاتودی، اندیشکده کیل، گزارش داد که به نظر می رسد روسیه در حال بازپس گیری جایگاه خود در تجارت جهانی است؛ چراکه فعالیت در بنادر این کشور به شکل شگفت انگیزی و علی رغم تحریم های غرب، رشد کرده است.
این مؤسسه می گوید که برای نخستین بار از سال گذشته حجم کالاهای تخلیه شده در سه بندر بزرگ روسیه در حال رسیدن به سطح آن در دوران پیش از آغاز درگیری نظامی با اوکراین و اعمال تحریم های غرب علیه این کشور است. سه بندر مذکور شامل بندر سن پترزبورگ 
در ساحل دریای بالتیک، بندر ولادیووستوک در ساحل اقیانوس آرام و بندر نووروسیسک در حاشیه دریای سیاه است.شاخص تجارت مؤسسه کیل نشان می دهد که طی هفته های گذشته پهلو گرفتن کشتی ها در بندر سن پترزبورگ که مهمترین بندر تجاری روسیه محسوب 

می شود به میزان قابل توجهی افزایش یافته است. به طور کلی فعالیت در بنادر روسیه به شکل شگفت آوری بالاست.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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مهار رشد نقدینگی در دولت سیزدهم
مریم لطفی      |    بانک مرکزی در گزارشی آخرین وضعیت نقدینگی در کشور را اعلام کرد و بر این اساس، روند کاهشی میزان رشد نقدینگی تداوم یافت و نرخ 

رشد دوازده ماهه نقدینگی در پایان مرداد ماه 1402 با 10.9 واحد درصد کاهش نسبت به دوره مشابه سال قبل )معادل 37.8 درصد در مرداد ماه 1401( به 
26.9 درصد رسید که نشان از جدیت و تمرکز بانک مرکزی بر اجرای سیاست کنترل مقداری رشد ترازنامه بانک ها است که نتیجه آن در کاهش رشد نقدینگی 

نمایان شده است.

وزیر راه و شهرسازی گفت: امسال خط کشی ۱۲ هزار و ۶۰۰ کیلومتر، چهار خطه کردن ۹۰ کیلومتر و انجام ۷۲۰ کیلومتر روکش آسفالت در محورهای اربعینی انجام شد.
 به نقل از وزارت راه و شهرسازی، مهرداد بذرپاش گفت: از مشکلات پایانه های مرزی در سفرهای اربعین سال های گذشته کمبود پارکینگ بود که امسال با تلاش های انجام شده ظرفیت 

پارکینگ خودروها از ۶۰ هزار دستگاه خودرو به یکصد هزار دستگاه ارتقا یافت.
وی بیان داشت: یکی از مشکلات زیرساختی در پایانه پرتردد »برکت« در مرز مهران، وجود پایانه خاکی و بدون سقف بود که خودروهای عمومی به ویژه اتوبوس ها، ون ها و مینی بوس ها، 

مسافران را در محیطی نامناسب سوار می کردند که امسال این پایانه آسفالت و مسقف شد.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: همچنین تجهیز این پایانه به تجهیزاتی از جمله محل استراحت رانندگان، سرویس های بهداشتی و سایر امکانات، سفری مناسب را برای مسافران اربعین رقم زد.

وی اضافه کرد: چهار خطه شدن محور خرمشهر- شلمچه به عنوان یکی دیگر از مسیرهای زائران اربعین بود که انصافاً اقدام بزرگی بود.

رفع بار ترافیکی پرخطر 
و تامین زیرساخت های 

سفرهای اربعینی

   شیوه نامه  تامین قطعات خودروهای وارداتی 
تدوین نشده است

رئیس انجمن صنایع همگن قطعه ســازی گفت: 
با توجه بــه عدم تدوین شــیوه نامه تامین قطعات 
خودروهای وارداتی، واردات خودرو و قطعه خواهیم 

داشت.
محمدرضا نجفی منش در گفت و گوی تلویزیونی در 
خصوص هماهنگی با قطعه سازان برای تولید، تأمین 
و خدمات پس از فروش قطعات خودروهای وارداتی 
اظهار داشت: با قطعه سازان هیچ گونه هماهنگی در 
زمینه تأمین قطعات خودروهــای وارداتی صورت 
نگرفته، اما قطعه سازان بخش هایی را که می توانند 

تأمین می کنند.
رئیس انجمن صنایع همگن قطعه سازی خودرو در 
مورد شیوه نامه تأمین قطعات خودروهای وارداتی 
که آیا قرار است قطعات به طور مستقیم از واردات 
تأمین شود یا اینکه از ظرفیت قطعه سازی بر اساس 
اسناد بالادستی در این زمینه استفاده شود، گفت: 
هیچ شیوه نامه ای )پروتکل( در این زمینه تهیه نشده 
و منطقاً به سمت واردات مجدد می رود یعنی ما هم 

واردات خودرو و هم قطعات خواهیم داشت. 

   بررسی 14۵00 تقاضای واگذاری زمین طرح 
جوانی جمعیت در شهرهای جدید

 مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید از بررسی 
۱۴ هزار و ۵۰۰ تقاضای واگذاری زمین در شهرهای 

جدید در اجرای قانون جوانی جمعیت خبر داد.
به گــزارش از وزارت راه و شهرســازی، »علیرضا 
جعفری« در خصوص برنامه های آن شرکت برای 
واگذاری زمین به خانوارهای دارای سه فرزند و بیشتر، 
اجرای این طرح را یکی از اهداف مهم شهرهای جدید 
در کنار تکمیل واحدهای باقیمانده مســکن مهر، 
اجرای نهضت ملی مسکن، تامین خدمات روبنایی 
و زیربناهایی در شهرهای جدید و ایجاد شهرهای 

جدید و شهرک های مسکونی، عنوان کرد.
مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید با اشاره به 
اینکه بسیاری از متقاضیان جوانی جمعیت، ساکن 
کلانشهرهای اصلی هستند تصریح کرد: ظرفیت های 
موجود در شــهرهای جدید در مناطقی که زمین 

وجود دارد در اختیار اجرای این طرح قرار می گیرد.
معاون وزیر راه و شهرسازی توضیح داد: هم اکنون 
در شــهرهای جدید بــرای اجرای قانــون جوانی 
جمعیت، بیش از ۱۴ هزار و ۵۰۰ تقاضا ثبت شده 
است که تقاضاهای موثر در دست بررسی قرار دارد و 
ظرفیت سازی برای این ۱۴ هزار و ۵۰۰ نفر در دستور 
کار است. در صدد هســتیم تا تعهد خود را در این 

بخش انجام بدهیم.
جعفری تاکید کرد: شهرهای جدید در تلاش است 
تا در سال جاری ظرفیت های جدیدی را برای تامین 

زمین در اجرای طرح جوانی جمعیت فراهم کند.
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه در بخشی 
از شهرهای جدید به دلیل تقاضای بالا محدودیت 
زمین وجود دارد، گفت: در هماهنگــی با قرارگاه 
نهضت ملی مسکن، ستاد وزارتخانه و استان هایی 
که کمبود زمین دارند مقرر شــد تا در مناطقی که 
به عنوان ظرفیت جوانی جمعیت پیش بینی شده 
است واگذاری زمین انجام شود که البته کمی زمانبر 

خواهد بود.
جعفری شــهرهای جدیدی را که اراضی محدود 
و تقاضای بالا دارند شامل شــهرهای پرند، صدرا، 
گلبهار، بهارستان، فولادشهر و سهند عنوان و تاکید 
کرد: تلاش می کنیم تا با تمهیدات ویژه وارد شویم 
و بتوانیم پاســخگوی نیاز مردم به مسکن و تامین 

زمین باشیم.
وی در پاسخ به این پرسش که ارزش اراضی واگذاری 
به خانواده ها به چه میزان است،  گفت: هم اینک برای 
خانوارهای دارای ۳ فرزند و بیشتر زمین های ۲۰۰ 
متری با ارزش یک میلیــارد و ۱۷۰ میلیون تومان 
تخصیص داده می شود و مابه التفاوت برای هزینه 
ساخت و هزینه جانبی برآورد و به متقاضیان اعلام 

خواهد شد. 

  قیمت نهضت ملی مسکن در تمام پروژه های 
استان تهران یکسان است

 مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران با بیان اینکه 
قیمت نهضت ملی مسکن در تمام پروژه های استان 
تهران بر اساس مصوبه شورای مسکن یکسان است، 
گفت: آورده متقضایان متناســب با متراژ برای هر 

پروژه متفاوت است.
به گزارش از وزارت راه و شهرســازی، »حســین 
جنتی« با اشاره به اینکه قیمت نهضت ملی مسکن 
در شهرهای جدید استان مثل پرند با سایر شهرها 
یکسان است، اظهار داشت: آورده عضو متناسب با 
متراژ برای هر پروژه متفاوت است و علاوه بر مبلغ 
آورده بــرای هر واحد میــزان ۵۵۰ میلیون تومان 
تسهیلات ساخت توسط دولت به پروژه ها پرداخت 

می شود.
وی ادامــه داد: هم اکنون طرح هــای نهضت ملی 
مسکن در شهرهای اسلامشهر ، پاکدشت ، شهریار 
و رباط کریم با میانگین پیشرفت فیزیکی ۶۰ درصد، 
قرچک با پیشرفت فیزیکی ۲۵ درصد و همچنین 
پروژه های جدید در شهرهای اسلامشهر ، پاکدشت ، 
رباط کریم ، نصیرشهر با میانگین ۵ درصد )در مرحله 

خاکبرداری و تجهیزکارگاه( در حال اجرا است.
جنتی با بیان اینکه در حال حاضر در استان سمنان 
شهر جدید ایوانکی امکان ثبت نام به صورت محدود 
برای متقاضیان استان تهران وجود دارد،افزود:تعداد 
کل متقاضیان تایید نهایی شده در استان تهران ۱۶۰ 

هزار و ۱۰۹ نفر هستند.
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تورم هــای دورقمی و مســتمر را می توان به عنوان یکــی از اصلی ترین 
چالش های روی میز سیاســتگذاران اقتصادی کشور عنوان کرد؛ چالشی که 
نزدیک به ۵ دهه است گریبان اقتصاد ایران را گرفته و متهم ردیف اول تورم 
دورقمی و ماندگار کشور در روند بلندمدت را می توان ایجاد توان خرج کردن 
فراتر از تولید در اقتصاد معرفی کرد؛ البته این گزاره معطوف به روند بلند مدت 
تورم است و در جهش های مقطعی تورمی عوامل دیگری همچون جهش های 
نرخ ارز نقش قابل توجهی داشــته اند. بنابراین برای درمان بنیادین تورم در 

کشور باید رشد نقدینگی مهار شود.
عملیات مهار تورم با رمز کنترل رشــد بالای نقدینگی به موفقیت خواهد 
رسید و در روند بلند مدت، کنترل پایدار تورم میسر نخواهد شد مگرآنکه با 
کاهش قابل توجه رشــد نقدینگی همراه شود. بررسی متغیرهای پولی گواه 
این موضوع اســت که روند کل های پولی نســبت به سال های گذشته تغییر 
محسوســی داشته است و می توان با بررسی متغیرهای گوناگون این موضوع 
را مشاهده کرد. اصلی ترین متغیر پولی که روند رشد آن بشدت نگران کننده 
شده بود، میزان رشد حجم نقدینگی در کشور بود که در مهر ماه ۱۴۰۰ و به 
عبارتی پایان دولت روحانی به رقم ۴۲.8 رســید که با روی کار آمدن دولت 

سیزدهم و تغییر دست فرمان سیاستگذاری اقتصادی کشور روند نزولی نرخ 
رشــد نقدینگی آغاز شــد و در دوره ریاست فرزین بر بانک مرکزی، با اتخاذ 
سیاست های احتیاطی، این روند شدت گرفت و با اجرای سیاست های تثبیت 
اقتصادی و جدیت در اجرای کنترل رشد مقداری ترازنامه بانک ها، میزان رشد 
دیگر متغیرهای پولی و بانکی همچون رشد پایه پولی و میزان ضریب فزاینده 

پولی روندی کاهشی را تجربه کردند.
 

 تحلیل اشتباه از روند پایه پولی
همزمان با انتشار آمارهای متغیرهای پولی برای ماه های فروردین سال جاری 
و اســفند سال گذشــته تحلیل هایی ناظر به افزایش پایه پولی در این ۲ ماه 
از ســوی برخی رسانه ها و کارشناسان در انتقاد به عملکرد بانک مرکزی در 
کنتــرل این متغیر پولی مطرح شــد و تحلیل هایی از بروز تورم بالا به دلیل 
افزایش پایه پولی بیان شــد که مختصراً به گزاره های غلط ارتباط پایه پولی 

با تورم می پردازیم.
پیش از آنکه روابط علت و معلومی نادرست میان پایه پولی و تورم را که 
این روزها در برخی محافل مطرح می شــود، مورد ارزیابی قرار دهیم؛ بررسی 

وام مسکن روستایی در حال حاضر ۲۰۰ میلیون تومان است که بنا به پیشنهاد بنیاد 
مسکن بررسی افزایش وام به ۴۰۰ میلیون تومان در شورای عالی مسکن شروع شده 
و با تصویب این شورا، افزایش وام در شورای پول و اعتبار مورد بررسی قرار می گیرد

نوسازی و ساخت سالانه ۲۰۰ هزار مسکن روستایی براساس برنامه جامع مسکن، 
پیش بینی شده است. این برنامه از سال ۱۳8۴  آغاز شده اما با توجه به رکود تولید 
مســکن در سال های گذشته، برنامه مسکن روســتایی نیز طبق برنامه پیش نرفت. 
همچنین بر اســاس ماده ۵۹ قانون برنامه ششم توســعه مصوب فروردین ماه سال 
۱۳۹۶، دولت مکلف اســت با پرداخت وام ســاخت مسکن روستایی با نرخ کارمزد ۵ 
درصد، ســالانه حداقل ۲۰۰ هزار واحد فرسوده را در مناطق روستایی نوسازی کند، 
بنابراین از سال ۱۳۹۶ تا سال ۱۴۰۰، دولت مکلف بوده بیش از یک میلیون مسکن 

را در روستاها تخریب، نوسازی یا تولید کند.
بررســی عملکرد اجرای ماده ۵۹ قانون برنامه ششم توسعه مبنی بر پرداخت وام 
ساخت مسکن برای نوسازی واحدهای فرسوده در روستاها، نشان می دهد که از سال 
۱۳۹۶ تا ســال ۱۴۰۰، دولت به کمتر از ۲۳ درصد از تعهدات خود عمل کرده است 
و از یک میلیون واحد تعهد شده، حدود ۲۷۰ هزار واحد را نوسازی کرده و نوسازی 

نزدیک به ۹۰۰ هزار واحد انجام نشده است.
صــورت  بــه   ۱۳8۴ ســال  از  دولت هــا  چنانچــه  اســاس،  ایــن  بــر 
 کامــل به تعهــدات قانونــی خود درخصــوص پرداخت وام ســاخت و نوســازی

 مســکن روستایی عمل می  کردند، تعداد واحدهای فرســوده به کمتر از ۵۰۰ هزار 
واحد می رسید.

با اجرای نهضت ملی مسکن، تولید و نوسازی ۲۰۰ هزار مسکن روستایی در این 
برنامه مورد تأکید قرار گرفت. دولت بارها بر حمایت از ســاخت و ســاز در روستاها 
تأکید کرده و با همین رویکرد، وام مســکن روستایی از ۱۰۰ به ۲۰۰ میلیون تومان 
افزایش یافت و از سال گذشته اجرا شد. وام مسکن روستایی به صورت قرض الحسنه 
و با نرخ سود ۵ درصد محاسبه می شود و زمان بازپرداخت آن ۲۰ سال است. اکنون 
غلامرضا صالحی، رئیس بنیاد مسکن در گفت وگو با »ایران« از پیشنهاد افزایش وام 

مسکن روستایی به ۴۰۰ میلیون تومان خبر داد.
وزیر راه و شهرسازی نیز اخیراً به افزایش وام مسکن روستایی اشاره و اظهار کرده 
بود که »تسهیلات مسکن روستایی و افزایش آن از جمله دستور کارهایی است که در 
شورای عالی مسکن نیز بر آن تأکید شده است. هم اکنون تسهیلات مسکن روستایی 
۲۰۰ میلیون تومان است و همه تلاش خود را خواهیم کرد تا این رقم را در هماهنگی 
 با بانک ها افزایش دهیم. در شورای پول و اعتبار و دولت مصوب می کنیم تا سهم وام 

روستایی افزایش یابد.«
بر اساس مصوبه دولت، تسهیلات ساخت مسکن روستایی با نرخ سود ۱8 درصد 

)۱۳ درصد آن به صورت یارانه از ســوی دولت پرداخت می شود(، سفته زنجیره ای و 
بازپرداخت ۲۰ ساله )شــامل مجموع دوره بازپرداخت و سود دوره مشارکت مدنی( 

افزایش می یابد.
متقاضیان باید سند مسکن روستایی را نزد بانک عامل وثیقه گذاری کرده و همچنین 
فرم »ج« آنها سبز باشد به این معنا که سابقه ۵ سال سکونت دائم در روستای مورد 

نظر را داشته و تاکنون از تسهیلات مسکن روستایی استفاده نکرده باشند.
مابه التفاوت سود این تسهیلات با نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار را که در حال 
حاضر ۱8 درصد است وزارت راه و شهرسازی مکلف است از محل صندوق ملی مسکن 
متعهد شــود و بانک مرکزی از این محل به بانک های عامل پرداخت می کند. ضمن 
اینکه سازمان برنامه و بودجه مکلف شده ما به التفاوت این نرخ سود )۱۳ درصد( را در 
بودجه های سنواتی در قالب بخشی از هزینه های صندوق ملی مسکن لحاظ کند. از حدود 
 ۵.۴ میلیون مسکن روستایی، حدود ۵۰ درصد آن نوسازی شده است و به گفته رئیس 
بنیاد مسکن، تا ۱۴۱۰ تمام واحدهای مسکونی روستایی بر اساس برنامه باید نوسازی 
شود.متولی ساخت مسکن روستایی، بنیاد مسکن است و به گفته رئیس این بنیاد، همزمان 
با نهضت ملی مسکن، برنامه مسکن روستایی نیز به اهداف خود نزدیک شده است. به 
گفته رئیس بنیاد مسکن، با توجه به بعد مسافت، هزینه حمل مصالح و ساخت مسکن در 
 برخی روستاها بالاتر از نقاط شهری است به همین دلیل برای ترغیب نوسازی و بازگشت

 مهاجران از شهرها به روستاها، افزایش وام مسکن روستایی در دستور کار قرار گرفته 
است.در نهضت ملی مسکن علاوه بر مسکن روستایی، ساخت مسکن در شهرهای زیر 
۱۰۰ هزار جمعیت و برخی شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نیز به بنیاد مسکن واگذار شده 
اســت. تأمین زمین نهضت ملی در شهرها برعهده دولت و در روستاها برعهده بنیاد 
مسکن است. به گفته رئیس بنیاد مسکن، همزمان با اجرای نهضت ملی مسکن، ۵۱۰ 
هزار واحد مسکونی توسط این بنیاد در شهرها و روستاها وارد مرحله ساخت شده است.

صالحی گفت: واحدهای شــهری آغاز شده طرح ۱۶۰ هزار واحد است و مابقی را 

واحدهای روستایی و واحدهای متعلق به محرومان تشکیل می دهد. در مسکن شهری، 
۱۰۰ هزار واحد مربوط به نهضت ملی مسکن، ۱۳ هزار واحد مسکن محرومان و ۳۵ 
هزار واحد نوســازی بافت فرسوده است. در مسکن روستایی، از ۱۶۲ هزار مسکن در 
دست اجرا، ۱۲ هزار واحد مربوط به مسکن محرومان و ۲۱ هزار واحد نیز مربوط به 

برنامه نوسازی است.
رئیس بنیاد مسکن افزود: در مجموع ۵۱۰ هزار واحد مسکونی نهضت ملی شهری، 
روســتایی و مسکن محرومان توسط بنیاد مسکن در سراسر کشور در حال اجراست 
که از این تعداد واحدهای شروع شده، ۳۱8 هزار واحد آن روستایی و ۱۶۰ هزار واحد 
آن شــهری اســت و مابقی مربوط به مسکن محرومان می شود که به مرحله اجرایی 
رسیده است. در مجموع در شهرها ۲۹۶ هزار واحد زمین تأمین شده است که زمین 
مؤثر برای ســاخت مســکن ۲۲۳ هزار واحد است. تاکنون ۲۰۹ هزار واحد مسکونی 
پروژه تعریف شــده است و ۱۶۰ هزار واحد شهری تخصیص زمین شده و در مراحل 
مختلف ساخت قرار دارد. تاکنون در حوزه شهری ۹ هزار و ۶۲ واحد پایان کار گرفته 

و تحویل متقاضیان شد.
وی افزود: ســال گذشته از ۲۰۰ هزار متقاضی دریافت وام مسکن روستایی، ۱۶۰ 
هزار نفر به بانک ها معرفی و وام به آنها تخصیص داده شده است. امسال نیز تاکنون 
۵۰ هزار نفر به بانک ها معرفی شده اند. وام مسکن روستایی امسال هنوز ابلاغ نشده 

ولی تا ۱۰ روز آینده به بانک ها ابلاغ و سهمیه ۱۴۰۲ نیز پرداخت می شود.
در برنامه ای که دولت برای رونق ســاخت و ســاز در روستاها پیش گرفته است، 
واگذاری زمین به متقاضیان در روستاها تسهیل می شود. این طرح با همکاری بنیاد 
مسکن در قالب طرح نهضت واگذاری زمین به متقاضیان اجرا می شود و در قالب آن 
۵۰۰ هزار قطعه زمین در روستاها به متقاضیان سکونت در روستاها واگذار می شود. 
این برنامه آغاز شــده و در اســتان هایی مانند زنجان، قم و خراسان جنوبی واگذاری 
زمین روستایی برای ساخت مسکن به متقاضیان آغاز شده است. به گفته رئیس بنیاد 
مســکن، واگذاری زمین در روستاها در قالب اجاره ۹۹ ساله و با پرداخت تسهیلات 

ساخت در اختیار متقاضیان قرار خواهد گرفت.

 مهاجرت معکوس به روستاها
براساس آمار برآورد جمعیت روستایی تا سال ۹۹، حدود ۲۱ میلیون نفر از جمعیت 
کشور در قالب ۶ میلیون خانوار در ۵.۴ میلیون مسکن روستایی ساکن هستند. نوسازی 
واحدهای مسکونی روستایی علاوه  بر افزایش ایمنی ساختمان ها در برابر حوادث طبیعی، 
 موجب پایداری جمعیت روستایی است. علاوه  بر آن، افزایش قیمت مسکن، پرداخت 
تسهیلات روســتایی، تمایل مهاجران روستایی برای بازگشت به روستاها را افزایش 

می دهد.

افزایش 200 میلیون تومانی وام مسکن روستایی

روند تاریخی رشد ماهانه پایه پولی نشان می دهد که در سال های اخیر عموماً 
رشد ماهانه پایه پولی در پایان هر سال رقمی بالاتر از ماه های پیش از خود 
را به ثبت رسانده است. در انتهای سال ۱۴۰۲ نیز این روند تکرار شده و این 
اتفاق غیرقابل پیش بینی نبوده است. مشاهده می شود در فروردین ماه میزان 
رشــد ماهانه پایه پولی به متوسط میزان خود در ماه های گذشته بازگشته 

است و مسیر طبیعی خود را طی می کند.
لازم به ذکر است رشد بسیار پایین پایه پولی منجر به بروز چالش هایی 
در شــبکه بانکی می شود که بانک مرکزی با ایفای نقش فعال، میزان رشد 
این متغیر را کنترل می کند و گزاره های »رکود چاپ پول شکسته شد« و 

بزرگنمایی در میزان رشد این متغیر از اساس غلط است.
همچنیــن پیــش از آنکه وارد ادبیــات نظری در رد اســتدلال رابطه 
مســتقیم میان رشــد پایه پولی و تورم شــویم باید به این موضوع اشاره 
کرد که اجرای سیاســت کنترل مقداری رشــد ترازنامه بانک ها و استفاده 
از ابزار افزایش نســبت ســپرده قانونی برای رسیدن به رشد نقدینگی ۳۰ 
درصد در ســال گذشــته موجب شــد بانک هایی که از ذخایر مازاد کافی 
نزد بانک مرکزی برخوردار نبودند با اســتقراض از بانک مرکزی، ســپرده 
قانونــی خود نزد بانک مرکــزی را بتوانند فراهم کنند. با این اقدام بانک ها 
 در طــرف دارایی های ترازنامه بانک مرکزی بدهی بانک ها به بانک مرکزی

 افزایش یافتــه و در طرف بدهی ها، ذخایر مازاد بانک ها نزد بانک مرکزی 
رشد می کند.

برآیند این مسیر اگرچه موجب افزایش پایه پولی می شود اما در عمل، 
پولی وارد چرخه اقتصاد نمی شود و پول پرقدرت از سمت بانک مرکزی به 
حساب ذخایر مازاد بانک ها واریز نمی شود، بنابراین این گزاره که پایه پولی 
خلق شده با یک ضریبی منجر به خلق نقدینگی شده و در نهایت به تورم 

می انجامد در این مقطع صحیح نیست.
یکی از آثار این سیاست  در روند متغیر ضریب فزاینده کاملًا نمایان است 
و بررسی وضعیت ضریب فزاینده نشان می دهد این متغیر پولی به صورت 
مستمر در یک سال اخیر روندی کاهشی را به ثبت رسانده است، همچنین 
میزان نرخ تغییرات ضریب فزاینده نیز گواهی روند نزولی این متغیر است.

همان طور که پیش تر اشاره شد، افزایش پایه پولی منجر به خلق ذخایر 
مازاد برای بانک ها نشده و ذخایر مازاد بانک ها از ۲۳ هزارمیلیارد تومان در 
سال ۹۹ به حدود ۱۰ هزار میلیارد تومان در سال ۱۴۰۱ کاهش یافته است. 
مانده سپرده دیداری بانک ها و مؤسسات اعتباری نزد بانک مرکزی در سال 
۱۴۰۱، در ادامه روند تغییرات نزولی خود در ســال ۱۴۰۰ که کاهش ۵۵ 
درصدی را تجربه کرده بود، افت ۷.۶ درصدی را به ثبت رســاند، مضاف بر 
اینکه بانک مرکزی در راستای سیاست های کنترل مقداری رشد ترازنامه و 
عدم تزریق پایه پولی به ذخایر مازاد بانک ها تلاش کرد موتور خلق نقدینگی 
از این کانال مهار شــود، در ادامه می توان به ۲ عامل دیگر نیز اشــاره کرد؛ 
نخست اینکه تزریق پایه پولی از طرف بانک مرکزی به حساب ذخایر مازاد 
بانک ها نزد بانک مرکزی از محل دارایی های خارجی بانک مرکزی متوقف 
شد. به عبارتی بانک مرکزی سابقاً به منظور تأمین ارز با نرخ ترجیحی برای 
واردات برخی کالاها، به میزان مابه التفاوت ریالی عملیات داد و ستد ارز به 
خالــص دارایی خارجی خود در طــرف دارایی های خود می افزود و اثر این 
اقدام در ورود حجم بالای پول پرقدرت به شبکه بانکی خود را نمایان کرده 
و منجر به ناترازی در نظام بانکی می شد. از سوی دیگر تمرکز منابع نقدی 
بخش دولتی نزد بانک مرکزی به دلیل اجرای بخش عمده ای از قانون حساب 
واحد خزانه موجب شــد حجم قابل توجهی از نقدینگی موجود در شبکه 
بانکی که متعلق به دستگاه ها و شرکت های دولتی بوده است کاسته شود.

   لازم به ذکر است رشد 
بسیار پایین پایه پولی 

منجر به بروز چالش هایی 
در شبکه بانکی می شود 
که بانک مرکزی با ایفای 
نقش فعال، میزان رشد 

این متغیر را کنترل 
می کند و گزاره های 

»رکود چاپ پول شکسته 
شد« و بزرگنمایی در 

میزان رشد این متغیر از 
اساس غلط است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/06/21
شماره : 1484

 وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد: سیاســت تثبیت نرخ ارز به جهت رویکرد حمایتی 
مربوط به کالاهای اساسی همچنان مدنظر دولت شخص رئیس جمهور و بانک مرکزی بوده و 

هیچ تغییری در آن ایجاد نشده است.
به گزارش، وزارت امور اقتصادی و دارایی در پاســخ به گزارش روز ۱8 شهریور امسال روزنامه 
»جهان صنعت« با عنوان »معیشت مردم زیر تیغ دولت« تصریح کرد: دولت سیزدهم از ابتدا 
برای مهار تورم و تثبیت نرخ ارز و همچنین ایجاد انگیزه برای تولید و رفع نااطمینانی در این بخش 
سیاست های کلانی را اتخاذ کرد که هر یک در مقطع خود تاثیرات مختلفی برای اقتصاد داشت.

تصمیم جدید ارزی دولت نیز به طور توامان مهار تورم و رشد تولید را مد نظر دارد و به همین 
دلیل اصلاح مصوبه پیشین نرخ خوراک درهفته های اخیر انجام شد چرا که درست است که 

افزایش نرخ خوراک موجب افزایش درآمدهای تبصره ۱۴ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ می شود 
و طبق محاسبات، هر یک هزار تومان افزایش نرخ خوراک گاز، حدودا ۴۰ همت درآمد سالیانه 
دولت را بهبود می بخشد، اما مصوبه قبلی هم در نحوه ابلاغ و هم در تعیین روش قیمت گذاری، 
دارای اشکالاتی بود.این نواقص باعث سلب اعتماد فعالین بازار سرمایه شده بود و ثمره آن عدم 
امکان تامین مالی پروژه ها و شرکت ها و حتی دولت در بازار سرمایه بود و با هدف رشد تولید که 
در شعار سال منعکس شده، در تناقض بود. از سوی دیگر با وجود اینکه در روش قبلی، قیمت 
پایه محصولات پتروشیمی در بورس کالا مبتنی بر نرخ ۲8۵۰۰ تعیین می شد، ولی در بسیاری 
از محصولات با درصد رقابت بیش از ۳۰ درصد تا حتی ۱۲۰ درصد مواجه بودیم. در واقع گویی 

کالاها با نرخ ارز ۴۰ تا ۶۰ هزار تومانی به فروش می رفتند.

لذا دولت با مبنا قرار دادن نرخ ۲8۵۰۰ برای قیمت خوراک و سوخت و محصولات، هم از بخشی 
از درآمد خود صرف نظر کرده بود و هم هدف کنترل قیمت در بورس کالا در بسیاری موارد محقق 
نمی شد واین فاصله عاید سفته بازان میشد. در چارچوب مصوبات پیشین، تولیدکنندگان بزرگ 
محصولات پتروشیمی مجبور به فروش کالا در بورس مبتنی بر نرخ ارز ترجیحی ۲8۵۰۰ بودند 
ولی در بسیاری موارد هم قیمت بازار نسبتی با قیمت بورس کالا نداشت و هم خریداران عملا 
می توانستند اقدام به صادرات غیررسمی محصولات خریداری شده از بورس کالا کنند. این امر 
صادرات تولیدکنندگان بزرگ که تعهد بازگشت ارز بالاتر و با ضمانت اجرای قویتر دارند را کاهش 
می داد و عملاً موجب انتقال درآمد ارزی به شرکتهای کوچکتر لایه های بعدی می شد که تعهد 

ضعیفی در بازگشت ارز به چرخه اقتصادی کشور دارند.

ارز ترجیحی کالاهای اساسی حذف نمی شود



بورس و بانک 
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حذف خودروهای اقتصادی از سامانه یکپارچه

رضا مظفری  |   در حالی که مقرر بود در شهریور تولیدات جدید خودروسازان در سامانه یکپارچه عرضه شود، در نبود برنامه برای 
ادامه فعالیت این سامانه موفق در مدیریت بازار خودرو، این روزها شاهد حذف عرضه خودروهای اقتصادی و عرضه تکراری 

خودروهای گران قیمت هستیم، خودروهایی که روی دست خودروساز مانده است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به مکاتبه با مرکز آمار ایران برای تعیین سهم دقیق بخش تعاون، از دستور رئیس جمهور برای تعیین تکلیف مدیریت سهام عدالت خبر 
داد و گفت: در دولت سیزدهم سقف تجارت مرزنشینان به ۶۰۰ دلار افزایش یافت.

 مهدی مسکنی با اشاره به پیش بینی سهم ۲۵ درصدی تعاون در اقتصاد ملی اظهار کرد: رسیدن به سهم ۲۵ درصدی بخش تعاون موضوعی بود که در برنامه پنجم توسعه پیش بینی شد ولی 
اکنون در آستانه شروع برنامه هفتم توسعه هستیم و در پنج سال گذشته و این امر محقق نشده است.متاسفانه در این حوزه کاهلی صورت گرفته و رویکرد به گونه ای نبوده که در قالب تعاون اقتصاد 
مردمی را گسترش بدهیم.وی افزود: خوشبختانه دولت سیزدهم در ابتدای حضور دستور بازبینی سند توسعه بخش تعاون را صادر کرد و این بازبینی کمتر از سه ماه انجام گرفت و با جلسات مختلفی 
که برگزار شد،  ۸۱ حکم برای بخش تعاون به تصویب رسید.یکی از احکام این است که شورای عالی هماهنگی تعاون به ریاست رئیس جمهور تشکیل شود که محقق شد.موضوع بعد افزایش سهم 

بخش تعاون بود که در سند مشخص کردیم سالانه دو درصد سهم بخش تعاون افزایش یابد.

افزایش سقف تجارت 
مرزنشینان به ۶۰۰ دلار

     کاهش قیمت در انتظار بیت کوین
کارشناس ارزهای دیجیتال، اظهار کرد که قیمت 
بیت کوین ممکن است قبل از رالی بعدی کاهش 
پیدا کند و ســطوحی که باید مراقــب آن بود را 

برجسته کرد.
بنا بر اعلام کریپتو، تحقــق پیش بینی بنجامین 
کوئن کــه در کانال یوتیــوب وی در آخر هفته به 
اشتراک گذاشته شد، به زمان بستگی دارد و بر این 
اساس می تواند منجر به کاهش دو برابری، پایین تر 

یا پایین تر بیشتری شود.
کوئن توضیح داد: اگر این مورد تا فوریه ۲۰۲۴ رخ 
دهد، آنگاه می توان آن را به کف دو برابری مرتبط 
کرد که می تواند با یک پایین  مطابقت داشته باشد. 
اگر بعد از این زمان رخ دهد به کف بسیار پایین تر 
مرتبط خواهد شــد، بنابراین همه چیز بستگی به 

زمان وقوع دارد.
این چشــم انداز دقیقا چند هفته قبل از کنفرانس 
آینده دارایی های دیجیتــال بنزینگا، برنامه ریزی 
شده برای ۱۴ نوامبر بیان شده است. این رویداد که 
رهبران و علاقه مندان این صنعت را گرد هم جمع 
می کند احتمالا چنیــن پیش بینی ها و روندهایی 
را مورد بررســی قرار خواهد داد و دیدگاه هایی را 
در مورد چشم انداز دارایی های دیجیتال در حال 

تکامل، ارائه می دهد.
کوئن بر مفهوم پیشــرفت لگاریتمی تاکید کرد و 
توضیح داد که دارایی ها معمولا در اوایل تاریخ خود 
شاهد دستاوردهای نمایی قابل توجه تری هستند. 
همانطور که یک دارایی بالغ می شود و ارزش بازار 
آن افزایش می یابــد، افزایش قیمــت آن به طور 

فزاینده ای چالش برانگیز نیز می شود.
این تحلیلگر با اشــاره به یک الگوی تکرارشونده 
خاطرنشــان کرد: شــما یک پاییــن دارید که به 
نوعی در یک باند رگرســیون تنظیم می شــود، 
ســپس پایین تر را دارید که برروی باند رگرسیون 
پایین تری قــرار می گیرد. اکنون ایــن مورد را در 
نظر داشته باشید زیرا هر بار شاهد ظهور این الگو 

خواهید بود.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهــای دیجیتال در 
حال حاضر ۱.۰۳ تریلیون دلار برآورد می شود که 
این رقم نسبت به روز قبل  ۰.۲۲ درصد کمتر شده 
 است. در حال حاضر ۴۸.۶۵ درصد کل بازار ارزهای

 دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز 
۰.۱۱ درصد افزایش داشته است.

حجم کل بــازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت 
گذشته ۲۰.۰۵ میلیارد دلار است که ۳۳.۶۶ درصد 
افزایش داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر 
متمرکز در حال حاضر ۱.۶۱ میلیارد دلار است که 
۸.۰۲ درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای 
دیجیتال بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون 
۱۸.۲ میلیارد دلار اســت که ۹۰.۷۷ درصد از کل 
حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل 

می دهد.

  محدودیت خرید خانه توسط شهروندان در 3 
شهر بزرگ چین لغو شد

هم زمان با تلاش هــای چین برای عقب نشــینی از 
سرکوب بخش املاک و مســکن و احیای اقتصادی، 
سه شــهر بزرگ چین به تازگی محدودیت های خرید 
خانه را برای شــهروندان لغو کرده اند.شهرهای دالیان 
و شــن یانگ، دو شــهر پرجمعیت در استان شمال 
شــرقی لیائونینگ، به طور جداگانه اعــلام کردند که 
دیگر محدودیتی بــرای تعداد املاکی که ســاکنان 
 می توانند در بیشتر نقاط شــهر بخرند، وجود نخواهد

 داشت و درعین حال برای فروشندگان معافیت مالیاتی و 
برای خریداران یارانه خرید در نظر گرفته اند.

نانجینگ، مرکز استانی استان مرفه جیانگ سو، اعلام 
کرد که به مردم اجازه می دهد بدون نیاز به اثبات واجد 
شرایط بودن در چهار منطقه آپارتمان بخرند و به این 
شکل عملاً آخرین محدودیت های خرید خانه را کاهش 
می دهد.این اطلاعیه ها در پی آغاز مجموعه ای از اقدامات 
حمایتی از بخش املاک و مسکن ازجمله کاهش نرخ 
بهره وام مسکن برای خریدارانی خانه اولی در سراسر 

چین منتشر شده اند.
بخش املاک مملو از بدهی چین، سهم یک چهارمی در 
فعالیت اقتصادی این کشور دارد؛ اما رشد این بخش از 
سال ۲۰۲۱ به بعد، یعنی زمانی که دولت تصمیم گرفت 
مانع از انباشت بدهی توسعه دهندگان شود، روند نزولی 

به خود گرفته است. 

   تشکیل اتحادیه کشوری تعاونی های تامین نیاز 
مشاغل خانگی

رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل 
خانگی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشــاره به 
افزایش تسهیلات مشــاغل خانگی در سال ۱۴۰۲، از 
راه اندازی اتحادیه کشــوری تعاونی هــای تأمین نیاز 

مشاغل خانگی تا پایان سال خبر داد.
مشــاغل خانگی هر نوع فعالیت اقتصادی است که در 
فضای منزل و با ســرمایه اندک قابل راه اندازی است. 
این شــغل ها به دلیل ماهیت خود به سرمایه و فضای 
زیادی نسبت به سایر کسب و کارها نیاز ندارند. عمده 
گروه های هدف مشــاغل خانگی را زنان سرپرســت 
خانوار، کارافرینان، معلولان، بازنشستگان و روستاییان 

تشکیل می دهند.
امروزه کسب و کارهای خانگی در کشورهای پیشرفته 
رونق بســیاری پیدا کرده تا آنجا که مشاغل خانگی تا 
۲۳ درصد کل مشاغل این کشورها را شامل می شود. 
در کشور ما نیز چند سالی است توسعه مشاغل خانگی 
در دســتور کار قرار گرفته و وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی در راستای افزایش سهم اشتغال خانگی، ۱۵ 
درصد کل اشتغال ایجاد شده در سال جاری را از محل 

طرح های مشاغل خانگی هدفگذاری کرده است.

  بر اساس صحبت های 
صاحب نظران صنعت 

سیمان ورود سیمان به 
بورس کالا نقطه عطفی 

در این صنعت بوده است، 
به نحوی که پیش از ورود 

سیمان به بورس کالا بخش 
عمده سیمان کشور در 

اختیار تعداد افراد خاصی 
قرار می گرفت .

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/06/21
شماره : 1484

از دوشــنبه ۲۰ شــهریور  به مدت ۴ روز و تا پایان روز پنج شنبه ۲۳ شهریور، سامانه یکپارچه عرضه خودرو باز است تا امکان 
ویرایش اولویت بندی برای متقاضیان همه شرکت کننده های حاضر در نوبت اول و دوم  عرضه یکپارچه خودرو در سامانه که موعد 

زمانی تحویل آنها در سال ۱۴۰۳ تعیین شده فراهم شود.
براین اساس متقاضیانی که نوبت تحویل خودروهایشان ۱۴۰۳ تعیین شده است، می توانند نسبت به تغییر خودروی اعلام شده 

قبلی به محصولات عرضه شده توسط شرکت های کرمان موتور و مدیران خودرو اقدام کنند. 
همچنین متقاضیانی که در نوبت دوم سامانه نوبت دهی هیچ خودرویی به آنها تخصیص داده نشده است نیز امکان انتخاب همه 

محصولات عرضه شده دو شرکت مذکور برای آنها فراهم است. 
در واقع سامانه یکپارچه عرضه خودرو جهت امور فوق یکبار دیگر نیز در تاریخ ۶ شهریور با عرضه همین خودروها، به مدت سه 
روز باز شده بود با این تفاوت که در نوبت قبل فقط خریداران خودروهای مدیران خودرو و کرمان موتور که نوبت تحویل خودروی 
آنها ۱۴۰۳ تعیین شده بود امکان تغییر نوع خودروی خود را داشتند که در دور جدید این امکان برای متقاضیان همه شرکت های 

حاضر در طرح اول و دوم عرضه یکپارچه فراهم شده است.

  عرضه 9 محصول گران قیمت در سامانه یکپارچه خودرو و خودروهایی که روی دست خودروسازان مانده است
نکته قابل توجه در عرضه های اخیر آن است که در دور قبل و دور فعلی که هر دو در شهریور برگزار شده است، تنها ۹ محصول 
از دو شرکت مونتاژکار کرمان موتور و مدیران خودرو عرضه می شود که این خودروها قیمت بسیار بالاتری نسبت به خودروهای 
داخلی دارند و با توجه به بالا بودن قیمت، امکان خرید این خودروها برای همه متقاضیان فراهم نیست؛ در واقع خودروهایی که 
روی دســت این دو خوردوســاز مانده است و در حال حاضر به صورت فروش اقساطی نیز در نمایندگی های خود عرضه می کنند، 

در سامانه یکپارچه هم عرضه می شود.

 خبری از عرضه تولیدات جدید خودروسازان در سامانه یکپارچه نیست
این در حالی اســت که طبق وعده قبلی مســئولان وزارت صمت مقرر بود تولیدات جدید خودروسازان، شهریورماه در سامانه 
یکپارچه عرضه شــود.در عرضه های شهریورماه ســامانه یکپارچه، هیچ توجهی به نیاز اقشار متوسط و ضعیف جامعه نشده است 

و مدام خودروهای میلیاردی مونتاژکاران به صورت تکراری عرضه می شــود،  از سوی دیگر متقاضی 
خرید کوییک، ساینا و شاهین از سایپا یا متقاضیان خرید خودروهای رانا، دنا و تارا از ایران خودرو که 
نوبت تحویل خودروهای آنها سال ۱۴۰۳ است با توجه به اختلاف قیمت این خودروها با خودروهای 

مونتاژی،  امکان تغییر نوع خودروی خود را ندارند. 
 در عرضه امروز از شــرکت کرمان موتور چهار مدل خودروی جک S5، S3 ، J7، J4 و از شــرکت 
مدیران خودرو پنج خودروی آریزو FX ،6، تیگوX22 ،7 و X55 برای متقاضیان در نظر گرفته شــد که 

تحویل این خودروها طبق اعلام خودروساز حداکثر سه ماهه خواهد بود. 
قیمت  پایه خودروهای عرضه شده )قیمت اعلامی از سوی شورای رقابت( در این مرحله  مانند  
FXPremium ،KMCJ7 ،JACS5  بدون در نظر گرفتن سود کارخانه و هزینه های جانبی از جمله پلاک 
گذاری و غیره بیش از یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان و حتی بیش از یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
تومان است بنابراین در مقایسه با خودروهای داخلی که معمولا قیمت زیر ۵۰۰ میلیون تومان دارند 

بسیار گران هستند.

  خبری از نوبت سوم سامانه یکپارچه نیست 
عرضه چند باره محصولات گران قیمت از طریق سامانه یکپارچه در حالی است که انتظار می رفت طی 
ماه های گذشته و حداقل در شهریور ماه، مرحله سوم عرضه گسترده خودروها از طریق سامانه یکپارچه 
با حضور شرکت های مختلف خودروسازی انجام می شد تا امکان خرید برای همه متقاضیان فراهم شود. 
با توجه به عرضه های محدود خودروســازان در سامانه یکپارچه به نظر می رسد وزارت صمت در 
خصوص عرضه خودرو در سامانه حرکت نمایشی را در جهت رفع تکلیف اجرایی کرده است زیرا همین 
خودروها عرضه شده در سامانه هم اکنون در نمایندگی های مونتاژکاران با ۲ مدل تحویل فوری و ۳ 
ماهه در حال عرضه است. در واقع زمانی که تعدادی از متقاضیان در سامانه یکپارچه با عدم تخصیص 
خودرو مواجه شــدند، در توضیح این مســاله از سوی وزات صمت و  مدیر سامانه یکپارچه بیان شد 
که این ۳ درصدی که با عدم تخصیص مواجه شده اند، خودروی خودر را از میان خودروهای پرتقاضا 
انتخاب کرد ه اند و از آنجا که تعداد تقاضا ها مطابق با ظرفیت خودروساز نبوده است، لذا در نوبت تحویل 
خودرو قرار نگرفتند، این در حالی است که عرضه های جدید در سامانه یکپارچه و فروش های فوری و  
سه ماهه مونتاژکاران، خلاف گفته مسئولان وزارت صمت را اثبات می کند؛ همین خودروسازانی که 
گفته شد از ظرفیت لازم برای تخصیص خودرو در سامانه برای عرضه در دور دوم برخوردار نبوده اند 
از ماه ها پیش و برخلاف مصوبه قانونی شورای رقابت در حال عرضه خودرو خارج از سامانه هستند. 

  زمان اجرای نوبت سوم عرضه خودرو از طریق سامانه مشخص نیست
براساس دستورالعمل شورای رقابت و همچنین تکلیف وزارت صمت مقرر شده است  عرضه خودرو 
در بســتر سامانه یکپارچه انجام شــود و با توجه به برگزاری دو نوبت عرضه خودرو در بستر سامانه 
یکپارچه در اسفند سال گذشته و اردیبهشت امسال، انتظار می رفت سامانه یکپارچه برای نوبت سوم 
عرضه داشته باشد که به گفته مقدسی مدیر سامانه یکپارچه خودرو، هنوز زمان اجرای مرحله سوم 

عرضه خودرو از طریق سامانه مشخص نیست. 
این وضعیت در حالی است که قرار بود با عرضه خودرو در بستر سامانه یکپارچه دستیابی متقاضیان 
واقعی به خودرو آسان تر شود اما با عرضه خودروهای گران قیمت در این سامانه در واقع امکان خرید 
خودرو برای همه فراهم نیســت در واقع خریداران خودروهای مونتاژی با توجه به عرضه های فوری 
خارج از سامانه نیز امکان خرید دارند و لذا نیازی به مراجعه به سامانه ندارند و خریداران خودروهای 
داخلی حتی اگر نوبت تحویل خودروهایشــان در ســال ۱۴۰۳ هم باشد با توجه به قیمت های بالای 
خودروهای مونتاژی امکان تغییر نوع خودرو را ندارند و به همین دلیل که در فاصله کوتاهی و در نوبت 
این خودروها عرضه شده در واقع اگر تقاضایی وجود داشت ظرفیت خالی برای عرضه در نوبت دوم 
توسط این خودروسازان باقی نمی ماند و لذا با این اقدامات نمی توان نیاز متقاضیان واقعی را برطرف کرد.  
با توجه به وضعیت انحصاری بازار خودروی ســواری در کشــور و بر اساس بالا بودن شاخص های 
تمرکز، تقاضای انباشته در بازار، ممنوعیت یا محدودیت واردات طی سال های اخیر، پایین بودن قدرت 
انتخــاب مصرف کنندگان، برخی احکام قانونی همچون مــاده ۱۲ قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت مصوب ۲۴ مهر ۱۴۰۰، بند )ف( تبصره )۷( قانون بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور و تبصره ۵ 
قانون اصلاح ماده )۱۰( قانون ساماندهی صنعت خودرو مصوب نهم آذر ۱۴۰۱، که وضعیت انحصاری 
این بازار را شدیدتر ساخته اند، ضمن دریافت نظرات مشورتی و پیشنهادات در کارگروه خودرو، شورای 
رقابت به استناد بند ۵ ماده ۵۸ قانون اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی و با توجه به 
مفاد ماده ۲ و ماده ۷ قانون ســاماندهی صنعت خودرو، در جلســه شماره ۵۴۳ مورخ یازدهم بهمن 

۱۴۰۱ دستورالعمل تنظیم بازار خودروی سواری را را مصوب کرد.
در این دستورالعمل آمده است به منظور شناسایی مصرف کنندگان واقعی و تسهیل دسترسی به 
بازار، کلیه عرضه کنندگان خودرو موظفند طرح های فروش و پیش فروش خود را در سامانه ارایه کنند. 

اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان بعد از سه سال معطلی و 
بی توجهی در دولت های گذشته، در دولت سیزدهم با جدیت اجرایی شد و داده محوری 

جایگزین توافق و چانه زنی با اصناف و مشاغل شد.
 دولت سیزدهم با هوشمندسازی نظام مالیاتی، بر اساس داده محوری و اطلاعات 
مودیان اقدام به مالیات ســتانی منصفانه و عادلانه کرده است. مالیات طبق کارکرد، 
عملکرد و مســتندات اصناف و مشــاغل دریافت می شود و این گونه نیست که طبق 

مالیات سال گذشته و یا بر اساس توافق و چانه زنی باشد.
بر این اساس مالیاتی واقعی از اصناف دریافت می شود و این امر منجر شده تا در 
دولت ســیزدهم گله مندی و نارضایتی اصناف از مالیاتی که پرداخت می کنند کمتر 
باشــد، ضمن اینکه اســتقبال از اظهارنامه های مالیاتی در این دولت نسبت به سایر 
دولت ها بیشتر بوده است.قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان از مهرماه سال 
۱۳۹۸ معطل و مورد بی توجهی دولت گذشــته قرار گرفته بود که با روی کار آمدن 
دولت سیزدهم و اهتمام بر شفافیت در مالیات ستانی شاهد اجرای این قانون به صورت 

تدریجی و مرحله ای شدیم.
پیاده سازی تدریجی قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان طی چندین مرحله 
فراخوان از دی ماه سال گذشته آغاز شد و اکنون بخش قابل توجهی از مودیان به این 

سامانه متصل شده اند ضمن اینکه مودیان جدیدی بر اساس این سامانه شناسایی شد 
و یک راهکار در شناسایی فرارهای مالیاتی بود.مودیان در این سامانه هر نوع خرید و 
فروشی را ثبت می کنند و بر اساس آن صورت حساب الکترونیکی صادر می شود. هر 
فعال اقتصادی در هر بخشی، یک کارپوشه اختصاصی دارد که تمام اطلاعات مربوط 
به فعالیت های اقتصادی و مراودات او با سازمان مالیاتی در این کارپوشه ثبت، اساس 

کار محاسبه و دریافت مالیات و همچنین نظارت بر فعالیت ها قرار داده می شود.

مودیان در این ســامانه می توانند صدور و ارسال صورت حساب های الکترونیکی را 
با ۲ روش ارســال مستقیم و ارسال از طریق شرکت های معتمد ارائه کننده خدمات 
مالیاتی انجام دهند، مشــمولان این قانون می توانند از خدمات »شرکت های معتمد 
ارائــه دهنده خدمات مالیاتی« در زمینه هایی همچــون نصب و راه اندازی پایانه های 
فروشگاهی، صدور و ارسال اطلاعات صورت حساب های الکترونیکی به سامانه مؤدیان 

و همچنین خدمات مشاوره ای و آموزشی استفاده کنند.
 )intamedia.ir( این ســامانه به نشانی درگاه رسمی ســازمان امور مالیاتی کشور
بخش پایانه های فروشگاهی و سامانه های مؤدیان در اختیار مودیان قرار گرفته است.

تصویب قانون تســهیل تکالیف مؤدیان در اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی، 
موجــب شــده اســت تــا مــواردی از قبیل تغییــر زمان اجــرای قانون توســط 
اشــخاص حقوقــی از ابتــدای مهرمــاه ۱۴۰۲ و ســایر مؤدیان از ابتــدای دی ماه 
۱۴۰۲، امــکان بخشــودگی ۱۰۰ درصــدی جرائم ســامانه مؤدیان تا پایان ســال 
 ۱۴۰۳، تهیــه اظهارنامــه بــرای مؤدیــان توســط ســازمان امور مالیاتی کشــور

 و اصلاح آن توســط مؤدی و امکان پذیرش هزینه ها و اعتبارهای خارج از ســامانه 
 تا پایان ســال ۱۴۰۳ در راســتای ارتقــای رضایتمندی و بهبــود خدمات مؤدیان

 مدنظر قرار گیرد.

کارشناس انرژی گفت: از برنامه ششم توسعه تاکنون تنها پالایشگاه میعانات گازی ستاره خلیج 
فارس به بهره برداری رســیده و تا ظرفیت یاد شــده در برنامه ششم توسعه ۵۰۰ هزار بشکه در روز 

فاصله وجود دارد.
محمد علی قدیری کارشناس انرژی با اشاره به اینکه ایران با وجود برخورداری از منابع غنی نفتی 
و سابقه طولانی در زمینه استخراج نفت، هنوز در حوزه پالایش با نقطه ایده آل فاصله دارد، گفت: این 
عقب ماندگی را می توان از سهم پایین ایران در زمینه پالایش نفت نسبت به ظرفیت تولید نسبت داد، 
در حال حاضر ظرفیت پالایشی دنیا به بیش از ۱۰۰ میلیون بشکه در روز رسیده است و این در حالی 
است که ظرفیت پالایشی ایران روزانه با احتساب نفت خام و میعانات گازی تنها حدود ۲.۲ میلیون 
بشکه است.وی ادامه داد: ایران با وجود اینکه یکی از بزرگترین دارندگان ذخایر نفتی دنیا است، سهمی 
حدود ۲ درصد از ظرفیت پالایشی دنیا را به خود اختصاص داده است که نسبت به میزان منابع نفتی 

موجود در کشور، سهمی بسیار اندک و محدود است.
این کارشناس انرژی خاطر نشان کرد: این جبران عقب ماندگی ظرفیت پتروپالایشی در قانون برنامه 
ششم توسعه در نظر گرفته شده بود به طوریکه در بند »الف« ماده ۴۴ این قانون آمده است: »دولت 
مکلف است به منظور افزایش ارزش افزوده انرژی و تکمیل زنجیره ارزش در طول اجرای قانون برنامه 
اقدام های زیر را انجام دهد، از جمله تســهیلات لازم برای ایجاد ظرفیت پالایش مقدار دو میلیون و 
هفتصد هزار بشکه در روز نفت خام و میعانات گازی با ضریب پیچیدگی بالا توسط بخش غیردولتی 
را به نحوی برنامه ریزی و اجرا کند تا ترکیب تولید فرآورده آن ها اساساً به محصولات سبک تر و میان 

تقطیر اختصاص یابد و سهم نفت کوره در الگوی پالایش از ده درصد بیشتر نشود«.
قدیری در خاتمه با اشاره به اینکه در سال های گذشته توجه ویژه ای به افزایش ظرفیت پالایشگاهی 
نشده است، افزود: طی سال های برنامه ششم توسعه تاکنون تنها پالایشگاه میعانات گازی ستاره خلیج 
فارس به بهره برداری رسیده است و تا ظرفیت یاد شده در برنامه قبلی توسعه ۵۰۰ هزار بشکه در روز 
فاصله وجود دارد. از طرف دیگر طرح های ارتقای پالایشگاه های کشور برای کاهش تولید نفت کوره 
آنطور که باید پیشرفتی نداشته اند و همچنان حدود ۲۰ تا ۳۰ درصد فراورده های تولیدی پالایشگاه ها 

نفت کوره است.

مالیات ستانی عادلانه در دولت سیزدهم

خام فروشی نفت عامل عقب ماندگی ظرفیت پتروپالایشی

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.
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کشاورزی 

اجرای پروژه مجتمع 
آبرسانی ششک - چورت 
با بهره مندی ۱۱ روستا در 

ساری

مزدک جمشیدی    |       با مختومه شدن جلسه تجدید نظر قیمت خرید تضمینی گندم برای سال آتی برخی ازفعالان معتقدند هر کیلوگرم خرید تضمینی گندم 
۲۳هزارتومان و بعضی این عدد را بیش از ۲۰هزارتومان پیش بینی کرده اند.

گندم کاران؛ بلاتکلیف ترین تولیدکنندگان

  شهردار کرمانشاه:
لاین شمال به جنوب »تقاطع سپاه« کرمانشاه تا 

پایان شهریور تکمیل می شود

 شهردار کرمانشاه از تکمیل لاین شمال به جنوب تقاطع 
غیرهمسطح سپاه تا پایان شهریور خبر داد. 

نادر نوروزی با اشــاره به بازگشایی لاین جنوب به شمال 
تقاطع غیرهمسطح سپاه در مرداد ماه امسال گفت: لاین 
شمال به جنوب این تقاطع هم تا پایان همین ماه )شهریور( 
بازگشایی می شــود.نوروزی با بیان اینکه ساخت تقاطع 
سپاه به دو سال زمان نیاز داشت، گفت: خوشبختانه با کار 
شبانه روزی توانستیم این زمان را به یک سوم رسانده و این 
تقاطع را ظرف هشت تا ۹ ماه به بهره برداری برسانیم. وی 
افزود: ساخت یک تقاطع غیرهمسطح ظرف چند ماه کار 

بزرگی است و عملا یک رکود محسوب می شود.
شهردار کرمانشاه با اشاره به تاثیرات بسیار این تقاطع در 
رفع ترافیک این محدوده گفت: در حال حاضر با بازگشایی 
مسیر جنوب به شمال تقاطع، شاهد روان شدن ترافیک 
در این محدوده هستیم که رضایت بالای مردم را به همراه 
داشته است. وی افزود: با بازگشایی لاین شمال به جنوب 
این تقاطع، ترافیــک این محدوده از مســیر هم مرتفع 
می شود.نوروزی اعتبار صرف شده برای ساخت این تقاطع 

را بیش از ۲۰۰ میلیارد تومان اعلام کرد.

  هوش مصنوعی در خدمت مشترکان گاز مازندران

با استفاده از فناوری های مبتنی بر هوش مصنوعی، ضمن 
کاهش هدررفت انرژی دریافت پاداش برای مشترکان گاز 

مازندران تسهیل خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان مازندران؛ قاسم 
مایلی رستمی ، مدیرعامل شرکت گاز مازندران با تاکید بر 
لزوم گذر از شیوه های قدیمی ارائه خدمات و استفاده از 
دانش روز با هدف ایجاد تحولات مثبت در خدمت رسانی 
به شهروندان از برنامه ریزی به منظور استفاده گسترده از 
فناوری های نوین در مجموعــه گاز مازندران خبر داد و 
گفت: به دنبال اجرای طرح تخصیص پاداش به مشترکان 
خانگی که توانسته اند مصرف گاز خود را نسبت به سال 
گذشــته کاهش دهند این شرکت با اســتفاده از هوش 
مصنوعی و ارسال پیامک به مشترک ، با هدف شناسایی 
رفتار مصرفی مشترکان و ارائه بازخوردهای اختصاصی به 

آنان را در دستور کار خود قرار داده است.
»مایلی رستمی« افزود: در این فرآیند داده های مربوط 
به مشترکان، تحلیل و در گروه های تعریف شده بر اساس 
مولفه هایی همچون میزان مصرف، دسته بندی و بر طبق 
این گروه بندی، داده های مورد نیاز مشترکان در اختیار 
آنان قرار خواهد گرفت.»سید عسگری حسینی« مجری 
این طرح نیز یادآور شد: در این حالت می توان به ویژه در 
شــرایط اوج مصرف، به گروه های منتخب مشترکان بر 
اساس داده های طبقه بندی همچون میزان مصرف، اطلاع 
رسانی کرده و ضمن ارائه اطلاعات از وضعیت شبکه گاز، 

مخاطبان را با راهکارهای کاهش مصارف مازاد آشنا کرد.
وی خاطرنشان کرد: در سال گذشته بیش از 1۲۰ هزار 
مشترک خانگی در اســتان مازندران مشمول دریافت 
پاداش شده اند که پیش بینی می شود با این روش، با آگاه 
سازی شهروندان از وضعیت مصرف خود میزان همکاری 
در اجرای طرح های مدیریت مصرف و همچنین تعداد 
مشترکان خانگی مشــمول پاداش ریالی افزایش قابل 

ملاحظه ای پیدا کند.

  تأمین کودهای کشاورزی مورد نیاز کشت های 
پاییزه استان همدان 

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان همدان 
از تأمیــن کودهای کشــاورزی مورد نیاز کشــت های 
پاییزه استان همدان خبر داد.بهروز الیاسی در گفتگو با 
خبرنگارجمهوراظهار کرد: با آغاز فصل کشت های پاییزه 
اســتان، کودهای مورد نیاز این فصل از کشت، از محل 
ذخیره 1۲ هزار تنی انواع کودهای کشاورزی در انبارهای 
شرکت و همچنین حمل مستقیم از مبادی و پتروشیمی 
های کشور به مقصد کارگزاران و عاملان فروش، تأمین 
می گردد. وی افزود: از زمان آغاز توزیع کود کشت های 
پاییزه، تاکنون مقدار دو هــزار و 3۰۰ تن انواع کودهای 
کشاورزی در انبارهای کارگزاران تخلیه که بخشی از آن 
نیز بین کشاورزان و بهره برداران توزیع شده است. الیاسی 
ادامه داد: با توجه به برنامه 6 هزار هکتاری کشت کلزا در 
استان همدان، بعد از ابلاغ سهمیه کودی مورد نیاز این 
برنامه توسط سازمان جهاد کشاورزی، این شرکت بطور 
ویژه نسبت به تأمین ، تدارک و توزیع کودهای فسفاته و 
پتاسه مورد نیاز این محصول استراتژیک برای کلزاکاران 
اقدام نمود .مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان 
همدان با اشاره به اینکه توزیع کودهای کشاورزی طبق 
سامانه های پایش و پهنه بندی و صدور حواله الکترونیکی 
می باشــد، روند تأمین، تدارک و توزیع کود در استان را 
خوب ارزیابی کرد و افزود: همکاران این شــرکت در دو 
شیفت کاری، حتی ایام تعطیل نیز در حال بارگیری، حمل 
و ارسال کودهای کشاورزی برای شهرستان ها هستند تا 

این نهاده مهم به موقع در اختیار کشاورزان قرار گیرد .

مدیر عامل آبفا مازندران از اجرای پروژه مجتمع آبرسانی ششک - چورت با بهره مندی 11 روستا در ساری  با همکاری بسیج سازندگی سپاه استان خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب مازندران؛ مهندس بهزاد برارزاده با اشاره به پیشرفت فیزیکی۴1 درصدی مجتمع آبرسانی ششک- چورت ساری اظهار داشت: تا کنون عملیاتی شامل احداث ۲ باب 

مخزن ذخیره به حجم ۷۰۰متر مکعب،اجرای لوله گذاری خط انتقال به طول 3/3کیلومتر با صرف هزینه ای بالغ بر1۹۷میلیارد و ۷۸۲ میلیون ریال انجام شده است.
وی افزود: برای تکمیل این پروژه آبرسانی عملیاتی شامل بهسازی چشمه، تکمیل خط انتقال به طول 31 کیلومتر،1۰ کیلومتر شبکه توزیع، احداث ۵۰۰ متر مکعب مخزن زمینی و یک واحد تصفیه آب پیش 

بینی شده که بخشی از این عملیات از محل اعتبارات محرومیت زدایی و توسط قرارگاه امام حسن مجتبی)ع( در حال اجراست.
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب مازندران با قدردانی از تلاش و همکاری بسیج سازندگی سپاه مازندران و قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( و نیز کارکنان شرکت در اجرای پروژه آبرسانی ششک- چورت ساری گفت: 

با بهره برداری از این پروژه مردم 11 روستای ششک ،چورت، مزده،کلاکرده،کارنام،صلات، ورنام علیا و سفلی همچنین وناجم، ابجدم و هلی همند از مزایای آن برخوردار خواهند شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/06/21
شماره : 1484

امضای تفاهم نامه همکاری مشترک بین منابع طبیعی و آبخیزداری و کانون پرورش فکری استان همدان

اقدام تحولی برای آزادسازی اراضی طرح های راکد در شهرکهای صنعتی استان یزد

همدان مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان همدان گفت : از اهداف این 
تفاهم نامه نهادینه کردن فرهنگ منابع طبیعی و تغییر نگرش کودکان به منابع طبیعی 
تجدید شــونده در کودکان و نوجوانان با اجرای برنامه های فرهنگی و هنری ، ادبی و 

آموزشی در راستای حفاظت از منابع طبیعی است
به گزارش ، اســفندیار خزائی اظهار کرد: از اهداف این تفاهم نامه نهادینه کردن 
فرهنگ منابع طبیعی و تغییر نگرش کودکان به منابع طبیعی تجدید شونده در کودکان 
و نوجوانان با اجرای برنامه های فرهنگی و هنری ، ادبی و آموزشی در راستای حفاظت 

از منابع طبیعی است .
با بیان اینکه منابع طبیعی یک ســازمان بزرگ و بدون مرز است از تاکیدات مقام 
معظم رهبری در صیانت از محیط زیست سخن گفت و افزود: ایران کشوری با تنوع 

زیست محیطی و گونه های گیاهی بالاست که باید در حفاظت از آن کوشا باشیم 
وی با بیان اینکه متاسفانه در حفاظت از محیط زیست و منابع طبیعی عقب هستیم 
گفــت: نقش مردم و به ویژه کودکان و نوجوانان در درختکاری و حفظ و نگهداری از 

طبیعت باید ویژه تر دیده شود
اسفندیار خزایی  با بیان اینکه درختکاری باید یک طرح مردمی شود و تا مردم پای 

کار نیایند محکوم به شکســت خواهیم بود گفت: باید جنگل ها را با کاشت نهال های 
مقاوم در مقابل کم آبی توسعه داد

مدیر کل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان گفت :با توجه به ظرفیت گسترده 
کانون پرورش فکری و وجود کودکان و نوجوانان برای فرهنگســازی در امر محافظت 
از طبیعت افزود: انعقاد تفاهمنامه در ارتباط با این مهم می تواند در صیانت از طبیعت 

کمک بزرگی کند
وی ادامه داد: رویکرد جدید کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان اســتفاده از 
ظرفیت والدین و ارتباط با آنهاست بنابراین کارگاه های مختلفی را در این راستا برگزار 

می کنیم که منابع طبیعی می تواند از این ظرفیت در جهت آموزش بهره ببرد  
مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان همدان با اشاره به احداث 
باغ کانون در سامن گفت: فرصت خوبی است انجام پوشش گیاهی و کاشت درختان 
این باغ کانون با علم و نظارت کارشناسان منابع طبیعی و با توجه به اقلیم آن منطقه 

صورت بگیرد
وی بیان کرد: معتقدم تاثیرگذاری محیط بر روی بچه ها نسبت به گذشته بیشتر شده 
است بنابراین هر کاری که در این سن انجام بدهیم نتیجه آن را در بزرگسالی خواهیم 

دید، تغییر در سن بالا سخت است و باید آگاه سازی را در سنین پایین انجام بدهیم
ابراهیمی هژیر با اشاره به انیمیشن »بچه زرنگ« اظهار کرد: این انیمیشن با محوریت 
محیط زیست و حفظ منابع طبیعی قرار است از مهرماه در کشور پخش شود، در کانون 
نیز بعد از پخش فیلم می توان کارگاه های نقد را با حضور کارشناســان منابع طبیعی 

برگزار کرد

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان یزد گفت: 
میزان آزادســازی اراضی راکد صنعتی اســتان در دوسال گذشــته با اقدامات اقدام تحولی و 

جهادی بی سابقه بوده است.
محمد دهقان مدیرعامل شــرکت شهرکهای صنعتی استان یزد با اشاره به روند افزایشی 
تقاضا برای ســرمایه گذاری در شهرکها و نواحی صنعتی استان اظهار کرد: با توجه به موعد 
مقــرری که در قراردادهای واگذاری حق انتفاع بهره برداری از اراضی در شــهرکها و نواحی 
صنعتی قید می شود، متقاضیان پس از دریافت زمین، باید در مدت زمان معین، کار ساخت 
و ساز واحد تولیدی خود را به پایان برسانند اما برخی در سال های گذشته با هدف دستیابی 
به ســود یا ارزش افزوده، اقدام به دریافت اراضی صنعتی از شرکت شهرکهای صنعتی استان 
کرده اند و بدون هیچ پیشرفتی در عملیات عمرانی، این اراضی راکد و معطل نگه داشته اند.

وی بازپس گیری اراضی راکد صنعتی را از اولویت های شــرکت شهرکهای صنعتی عنوان 
کرد و افزود: خوشــبختانه از ابتدای دولت ســیزدهم تاکنون 16 جلسه هیات حل اختلاف و 
داوری در خصوص تعیین تکلیف اراضی راکد در شهرکها و نواحی صنعتی استان یزد تشکیل 

شده و به 6۰۷ پرونده در این جلسات رسیدگی شده است.
دهقان با بیان اینکه در دوســال گذشــته به 3۸۷ پرونده مهلت مجدد داده شــده است 

خاطرنشان کرد: تنها در این مدت ۲۲۰ قرارداد واگذاری اراضی صنعتی به متقاضیانی که به 
تعهدات خود در زمینه ساخت و ساز واحدهای تولیدی عمل نکرده بودند فسخ شد و با خلع 
ید 1۴۹پرونده بیش از ۷6 هکتار از اراضی راکد و معطل در شهرکها و نواحی صنعتی استان 

آزادسازی شده است.
مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی استان یزد با اشاره به بی سابقه بودن میزان آزادسازی 
اراضی راکد صنعتی استان در دوسال گذشته تصریح کرد: اراضی آزاد شده در اختیار معاونت 
برنامه ریزی شرکت شهرک یهای صنعتی قرار می گیرد تا مجدد به سرمایه گذاران حقیقی و 

حقوقی و واجد شرایط واگذار شود.
وی با اشاره به دستور دادستان عمومی و انقلاب یزد در خصوص برخورد با پدیده دلالی در 
شهرکها و نواحی صنعتی اذعان کرد: برای اولین بار، در سال گذشته کارگروه پایش قراردادهای 
راکد در شهرکها و نواحی صنعتی استان تشکیل شد که با تشکیل این کارگروه و رصد واگذاری 
ها، در صورت مشاهده هرگونه خرید و فروش غیرقانونی و دلالی اراضی در شهرکها و نواحی 

صنعتی، اقدام های لازم برای اعمال قانون و برخورد با این پدیده ها انجام می شود.

موضوع سوم هم چراگاه 
شدن مزارع سبز بود.با 
این وجود در نهایت ۱۶ 

اردیبهشت ۱۴۰۲ پس از 
۳ ماه کش و قوس قیمت 

جدید خرید تضمینی 
گندم از سوی رئیس وقت 

شورای قیمت گذاری 
محصولات اساسی 

کشاورزی ۱۵ هزار تومان 
برای هر کیلو اعلام و 

ابلاغ شد. 

 بهمن سال گذشته بود که بنیاد ملی گندم کاران درخواست افزایش قیمت این محصول استراتژیک را به متولیان امر اعلام کرد. قیمت 3۲ کالای 
اساسی از جمله نرخ خرید تضمینی گندم حداکثر تا پایان مرداد از سوی »شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی« 

تعیین و ریاست شورا که بر عهده وزیر جهاد کشاورزی است، این قیمت اعلام و ابلاغ می شود.
قیمت گندم در سال زراعی 1۴۰۲-1۴۰1 در شهریور 1۴۰1 تعیین و به این ترتیب دولت موظف شد هر کیلو گندم را به مبلغ 13 هزار تومان )11 
هزار و ۵۰۰ تومان قیمت پایه گندم، به اضافه هزار و ۵۰۰ تومان یارانه کشت( خریداری کند. در ادامه در نیمه دوم سال و به ویژه 3 ماه پایانی سال نرخ 
دلار در بازار دچار نوسان بسیار شد و این امر خدمات مربوط به گندم کاران را تحت تأثیر قرار داد. بنابراین بنیاد ملی گندم کاران بهمن 1۴۰1 در خبری 
غیرمنتظره خواهان افزایش قیمت خرید تضمینی گندم متناسب با نرخ تورم شدند. تا پیش از این قیمت پایه کالاهای اساسی یک بار در سال تعیین 

می شد اما جهش نرخ دلار تا ۵۰ هزار تومان سبب شده تا گندم کاران عنوان کنند کشت گندم برای کشاورزان صرفه اقتصادی ندارد.
این موضوع بارها بین نمایندگان خانه ملت، دولت و مقامات ارشد کشور مطرح شد. بر اساس آنالیز قیمتی خدمات تولید گندم عدد 16.۸۰۰ تومان به 
دست آمد. محمدجواد عسکری، رئیس کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی درباره نرخ جدید خرید تضمینی گندم عنوان کرد، بر اساس آنالیزی که از 
قیمت تمام شده کاشت، داشت و برداشت گندم در سراسر کشور انجام شد قیمت تمام شده به اضافه سود متعارف حدود 16 هزار و ۸۰۰ تومان استخراج 
شد که به مبلغ 1۷ هزار تومان رند شد. این عدد طی دو نامه از سوی اعضای کمیسیون کشاورزی مجلس به رئیس جمهوری نوشته و قیمت به دولت 
اعلام شد.وی بیان کرد که با سه دلیل توضیح داده شد اگر این عدد تعیین نشود چه اتفاق هایی برای این محصول استراتژیک رخ خواهد داد. نخستین 

در دوسال گذشته رقم خورد

مدیر کل  منابع طبیعی و آبخیزداری استان همدان

مدیر دفتر بازار برق شرکت برق منطقه ای خوزستان تشریح کرد:

جزئیات تولید و مصرف شبکه برق خوزستان در مرداد ماه
مدیر دفتر بازار برق شــرکت برق منطقه ای خوزستان جزئیات تولید و مصرف شبکه برق 

استان در مردادماه سال 1۴۰۲ را تشریح کرد.
فرامرز شادفر بیان کرد: در ماه گذشته 6 هزار و 1 گیگاوات ساعت برق در خوزستان تولید 
شــده که در مقایسه با سال قبل ۲۴ درصد رشد داشته و کل تولید برق استان در پنج ماهه 
سال جاری، ۲۴ هزار و 1۸۸ گیگاوات ساعت بوده که در مقایسه با مدت مشابه سال 1۴۰1 

رشد ۲۸ درصدی را نشان می دهد.
وی افزود: از مقدار برق تولیدی در مردادماه ۴6 درصد در نیروگاه های برق آبی، ۵3 درصد در 
نیروگاه های حرارتی و سیکل ترکیبی و حدود 1 درصد در نیروگاه های تولید پراکنده بوده است.

مدیر دفتر بازار برق شرکت برق منطقه ای خوزستان تصریح کرد: از 3 هزار و 1۹۷ گیگاوات 
ســاعت برق تولیدی در نیروگاه های حرارتی و سیکل ترکیبی در مردادماه، ۵۵ درصد توسط 
بخش خصوصی )شامل زرگان، آبادان، خرمشهر، بهبهان، غرب کارون و فجر( و ۴۵ درصد توسط 

بخش دولتی )نیروگاه های رامین ، ماهشهر و دو کوهه( تولید و به شبکه تحویل شده است.
شادفر اظهار کرد: در این بازه زمانی انرژی مصرفی با ۴ هزار و ۸۲۹ گیگاوات ساعت ۲ درصد 
نسبت به مدت مشابه در سال قبل افزایش داشته و پیک مصرف در مرداد ماه 1۴۰۲ با مصرف 

۸ هزار و 66۷ مگاوات نسبت به پیک بار مرداد ماه سال قبل، 1.۵ درصد کاهش داشته است.
وی اضافه کرد: انرژی مصرفی در پنج ماهه سال 1۴۰۲ برابر با ۲۲ هزار و ۷63 گیگاوات 
ســاعت بوده که نشان دهنده حدود 1.۷ درصد افزایش مصرف انرژی نسبت به مدت مشابه 
در سال قبل است.بر اساس این گزارش، ظرفیت منصوبه تولید نیروی برق استان خوزستان 
در بخش انتقال و فوق توزیع برابر با پانزده هزار و ۸۹۹ مگاوات شــده اســت که از این میزان 
ظرفیت منصوبه در بخش آبی برابر با هشت هزار و 1۹۴ مگاوات و در بخش حرارتی هفت هزار 
و ۵1۷ مگاوات است. ظرفیت بخش DG )نیروگاه های تولید پراکنده شامل شامل نیروگاه های 

حرارتی، نیروگاه های آبی و خورشیدی( نیز 1۸۸ مگاوات است.
با توجه به شروع پیک مصرف، روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خوزستان از مشترکان 
درخواست می کند که برای حفظ پایداری شبکه، با رعایت الگوی مصرف برق، خاموش کردن 
کولرهای اضافی، استفاده از روشنایی طبیعی در روز و عدم استفاده از لوازم پر مصرف در ساعت 
پیک مصرف )11 تا 1۷ و 1۸ تا ۲۲( صنعت برق را در خدمت رسانی مستمر همراهی نمایند.

اتفاق قاچاق شدن گندم به کشورهای همسایه است که با قیمت بالاتری حاضر به 
خرید هستند. دلیل دوم برای افزایش قیمت این بود که ممکن است محصولات 
خوراک دام شــوند. موضوع سوم هم چراگاه شدن مزارع سبز بود.با این وجود در 
نهایت 16 اردیبهشت 1۴۰۲ پس از 3 ماه کش و قوس قیمت جدید خرید تضمینی 
گندم از سوی رئیس وقت شورای قیمت گذاری محصولات اساسی کشاورزی 1۵ 
هزار تومان برای هر کیلو اعلام و ابلاغ شد. در نهایت 16 اردیبهشت 1۴۰۲ پس از 
3 ماه کش و قوس قیمت جدید خرید تضمینی گندم از سوی رئیس وقت شورای 
قیمت گذاری محصولات اساسی کشاورزی 1۵ هزار تومان برای هر کیلو اعلام و 
ابلاغ شدبه این ترتیب با تاکید بر مصوبه شماره ۰۲۰.۲1۴6۲ موضوع »بسته سیاست 
حمایت قیمتی و غیر قیمتی محصول گندم« مبنی بر قیمت تضمینی گندم به 
مبلغ 11 هزار و ۵۰۰ تومان و یک هزار و ۵۰۰ تومان یارانه کاشت )تأمین بخشی 
از هزینه های کود و بذر( و به منظور ارتقا و افزایش انگیزه تولید در کشــاورزان، 
رعایت قیمت نسبی محصولات اساسی کشاورزی و تعادل بخشی در الگوی تولید، 
جز )3( به ذیل بند )الف( »سیاست حمایت غیر قیمتی« مصوبه مذکور، مبلغ ۲ 
هزار تومان به ازای هر کیلوگرم گندم تحویلی به عنوان »جایزه تحویل گندم« نیز 
پرداخت می شــود.این عدد مورد اعتراض گندم کاران قرار گرفت. در نهایت بنیاد 
ملی گندم کاران طی نامه ای سرگشاده به رهبری، عنوان کرد؛».... در ابتدای سال 
زراعی 1۴۰۲- 1۴۰1 شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات 
اساسی کشاورزی که از طرف قانونگذار تنها مرجع رسیدگی به نرخ محصولات و اعلام 
به موقع آن است برابر ضوابط قانونی نرخ گندم را با سیاست های حمایتی 13.۰۰۰ 
تومان اعلام کرد اما استحضار دارید که از مهر سال 1۴۰1 تا کنون با افزایش نرخ 
ارز و تأثیر آن بر نهاده ها، ماشــین آلات، دستمزدها، خدمات، حمل و نقل و... در 
بخش کشاورزی از ۵۰ تا 13۰ درصد رشد داشته که باعث افزایش رشد نرخ تورم 
و افزایش چشمگیر هزینه های تولید گندم گردیده است و دیگر با این قیمت سودی 
برای کشاورز متصور نمی باشد.لذا بنیاد ملی گندم کاران کشور، تشکل قانونی مردم 
نهاد به نمایندگی از کشاورزان گندم کار جهت اینکه گندم از چرخه خرید تضمینی 
خارج نشود و به سمت خوراک دام و طیور و یا احتکار توسط دلالان و همچنین 
خدای ناخواسته قاچاق به کشورهای همسایه اتفاق نیفتد تقاضای تشکیل جلسه 
شــورا جهت تجدید نظر نرخ بر اساس فرآیند مطرح در قانون که در آن اشاره به 
هزینه های تولید به علاوه سود معقول برای کشاورز گندم کار نرخ تورم که توسط 
بانک مرکزی اعلام می شود و همچنین نرخ بازار جهانی و نرخ مبادله را داشته که 
متأسفانه علیرغم کارهای کارشناسی کمیته های فنی و آنالیز هزینه های تولید توسط 
بنیاد ملی گندم کاران و کمیسیون کشاورزی مجلس، متولی تولید یعنی سرپرست 
وزارت جهاد کشــاورزی بدون توجه به نظرات شورای قیمت گذاری نرخ 1۵ هزار 
تومان را اعلام نموده که موجبات نارضایتی گندم کاران را فراهم کرده است.لذا ما 
به نمایندگی از گندم کاران کشور جهت پایداری تولید و حفظ نیروی کار بخش 
کشاورزی که طبق اعلام های رسمی سالانه تعداد زیادی از بخش کشاورزی خارج 
می شوند و همچنین قطع وابستگی به خارج و حفظ استقلال کشور از نمایندگان 
ملت در مجلس شورای اسلامی به ویژه کمیسیون کشاورزی به عنوان ناظر بر حسن 
اجرای قانون تقاضای تشکیل جلسه با حضور سرپرست وزارت جهاد کشاورزی و 
معاونین مربوطه، اعضای شورای قیمت گذاری در کمیسیون کشاورزی داشتیم که 
قرار بر این شــد تا شورای قیمت گذاری مجدداً تشکیل جلسه داده و نرخ را برابر 

قانون به 1۷ هزار تومان اصلاح نماید…«.
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دیدار نماینده مردم رامهرمز 
و رامشیر در مجلس شورای 
اسلامی با مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی خوزستان

نماینده مردم رامهرمز و رامشیر در مجلس شورای اسلامی با مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان دیدار و گفتگو کرد.
ابراهیم متینیان، نماینده مردم رامهرمز و رامشیر در مجلس شورای اسلامی، با مجید منادی، مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان در محل اداره کل دیدار  و در خصوص توانمندی ها، مسایل 

و مشکلات فرهنگی و هنری استان گفتگو کردند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان خوزستان در این دیدار با اشاره به ظرفیت های دینی، فرهنگی و هنری خوزستان بر لزوم تقویت زمینه های فرهنگی استان تاکید کرد.

نماینده مردم رامهرمز و رامشیر در مجلس شورای اسلامی، نیز در این دیدار با اشاره به اولویت های فرهنگی استان ابراز امیدواری کرد با همکاری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی در جهت توسعه 
زیرساخت های فرهنگی و هنری تلاش شود.

الهام صالح      |        معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری از ظرفیت ها و دستاوردهای صنعت هوایی گروه مپنا بازدید کرد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/06/21
شماره : 1484

  آیت الله نورمفیدی در دیدار مدیر امورشعب 
بانک کشاورزی استان گلستان با ایشان گفت :

معنای کار جهادی استفاده از ظرفیت ها 
و بهره گیری از امکانات موجود برای نیل به 

اهداف متعالی جامعه است 

گلستان : مومنی -  به گزارش روابط عمومی بانک 
کشاورزی گلستان ،  حضرت آیت الله نورمفیدی در 
این دیدار با بیان اینکه اصول حفظ آب و خاک در 
بخش کشاورزی رعایت نمی شود، گفت: توجه به 
حفظ آب و خاک از مهم ترین مســئله در بخش 
کشــاورزي است و باید در این راستا قضایا را ریشه 
اي بررسي کنیم تا مشکلات اساسي برطرف گردد.

نماینده ولی فقیه در گلستان تصریح کرد: باید 
توجه کرد که خاک، آب و هوای استان گلستان برای 
کشت چه محصولی مناسب است و در این زمینه 
مطالعات لازم انجام شود تا رشد بیش از پیش را در 
بخش کشاورزی شاهد باشیموی در ادامه کشاورزی 
را از مسائل بسیار مهم و حساس در هر جامعه ای  
برشمرد و گفت:اینکه جامعه ما یک جامعه کشاورزی 

است از اهمیت بسیار بیشتری برخوردار است.  
نماینده مردم استان گلستان در مجلس خبرگان 
رهبری با اشــاره به اســتفاده  بی رویه از آب های 
زیرزمینی برای  کشــاورزی در اســتان، گفت: در 
حال حاضر با تکیه بر آبیاری سنتی، بی رویه از آب 
های زیرزمینی استفاده می شود و این موضوع می 
بایست با جدیت مورد توجه مسئولان و کارشناسان 

امر کشاورزی کشور و استان قرار گیرد
گفتنی اســت دراین دیدار وحید صیادی مدیر 
شعب بانک کشــاورزی گزارشی از عملکرد بانک 
کشاورزی استان را به نماینده ولی فقیه در استان 

گلستان و امام جمعه شهرستان گرگان ارائه کرد.

  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشــاه خبر داد؛تامین آب و برق پایدار 

زائران اربعین در مرزهای خسروی و منذریه
 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه 
از تامین آب و برق پایدار زائران اربعین در مرزهای 

خسروی و منذریه خبر داد.
رضا داودی اظهار کرد: در پایانه مرزی خسروی و 
منذریه خدمات زیادی در زمینه فاضلاب انجام شده 
و آب و برق نیز در تمام شهرهای واقع در مسیر مرز 
خسروی و موکب ها، پارکینگ ها و استراحتگاه هایی 
که در مســیر هستند تأمین شده و در جاهایی که 
امکان پوشش آب پایدار نبوده با تانکرهای آبرسانی 
ثابت و سیار و توزیع آب بسته بندی شده خدمات 
رســانی انجام شده است.  وی افزود: در نقطه صفر 
مرزی ایران و پایانه مرزی منذریه عراق نیز با اقدامات 
صورت گرفته و مجموعه خدماتی که ارائه شــده 
رضایتمندی زوار و مســئولان را در پی داشته و در 
خدمات ارائه شده نیز هیچ گونه وقفه ای نداشته ایم.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه 
گفت: امســال با توجه به ۲۴ ســاعته شدن مرز 
خســروی خدمات رسانی آب و برق نیز به صورت 
شبانه روزی ارائه شد که با تلاش های صورت گرفته 
سعی کردیم در هیچ لحظه و هیچ نقطه ای با کمبود 
مواجه نشویم و تا این لحظه هم هیچ کمبودی در 
زمینه امکانات وجود ندارد.داوودی عنوان کرد: در 
حوزه فاضلاب هم در تمام شهرها شبکه های فاضلاب 
پایدار وجود دارد و در منطقه خســروی و حتی در 
منذریه هم با تعبیه تمام امکانات و ماشــین آلات، 
تمامی سپتیک تانک ها فاضلاب ها را به فاصله ۱۶ 
کیلومتری مرز خســروی انتقال داده و در تصفیه 
خانه فاضلاب شــهر قصرشیرین تخلیه می کنند و 
از نظر زیســت محیطی نیز تــلاش کردیم اتفاقی 
نیفتد، در حال حاضر هم طرح پایدار ارائه خدمات 
آب و فاضلاب در مرز خسروی در حال اجرا است و 
خوشبختانه در بحث آب و فاضلاب خدمات پایدار 
است. وی خاطر نشان کرد: در حوزه برق هم مازاد 
بــرق را در نقطه صفر مرزی داریم و تلاش ویژه ای 
کرده ایم که در سمت عراق خدمات رسانی خوبی هم 
برای موکب داران و هم طرف عراقی داشته باشیم تا 
بتوانیم رضایت آنها را در منذریه عراق هم جلب کنیم 
که طرف عراقی نیز با خاطر مطمئن بتواند از زوار ما 
میزبانی کند.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشاه ابراز امیدواری کرد: در سال های آینده با 
توجه به اینکه به احتمال زیاد حجم وسیع تری از 
زوار را خواهیم داشت، تلاش می کنیم زیرساخت ها 
را توســعه دهیم چرا که زوار اکنون به کیفیت مرز 

خسروی پی برده اند.

بازدید معاون علمی رییس جمهوری از 
دستاوردهای صنعت هوایی مپنا

به گزارش گروه علم و آموزش ایرنا، این بازدید با هدف پیوند دانش بنیان ها به ظرفیت های صنعت 
هوایی گروه مپنا انجام شد.

در بازدید )یکشنبه( روح الله دهقانی فیروزآبادی رییس بنیاد ملی نخبگان از صنعت هوایی گروه 
مپنا، زمینه های لازم برای توســعه فعالیت های گروه مپنا و ایجاد زیرساخت توسعه مرکز هوایی به 

کمک شرکت های دانش بنیان فراهم شد.
جــواد مشــایخ معــاون توســعه اقتصــاد دانش بنیان و رضــا ســلطانعلی زاده رییــس مرکز 
 توســعه اقتصــاد معاونت علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت جمهوری نیــز در این

 بازدید حضور داشتند.
گروه مپنا با با توجه به توانمندی های قبلی و با شــناخت نیازهای صنعت هوایی در مسیر تامین 
نیازهای این صنعت گام برداشــته اســت. بهره مندی از متخصصان و شناخت ظرفیت های دانشی و 
فناورانه کشور و همچنین تجربه های موفق مپنا در زمینه ساخت توربین های گازی موجب ورود این 

مجموعه به صنعت هوایی شده است.
مرکــز هوایــی مپنا بــا ماموریت طراحی، ســاخت، تعمیر و تســت موتور و قطعــات و اجاره 
موتورهــای هوایی مطابق با اســتانداردهای بین المللی و با اســتفاده از نیروی انســانی متخصص 
 داخلــی و فناوری هــای روزآمــد در راســتای افزایــش تــوان و ظرفیــت ناوگان هوایی کشــور

 فعالیت می کند.
براســاس گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهــوری، مرکز 
هوایــی مپنــا در دو حوزه نگهــداری و تعمیرات موتورهــای هوایی و طراحی و ســاخت قطعات 
 و ابزارهــای مــورد نیــاز ورود کــرده و خدمات نگهــداری و تعمیرات شــامل نگهــداری، تعمیر 
و بازسازی اساسی موتور، تعمیر قطعات، ایجاد سلول تست و آزمایشگاه های مربوطه و اجاره موتور 

را ارائه می کند.
مرکز هوایی مپنا در زمینه های مختلف طراحی و ســاخت قطعات و ابزارهای مرتبط در صنعت 

هوایی و فرودگاهی توانمندی دارد.
نگهداری، تعمیر و تعمیرات اساســی موتور، تعمیر قطعه، ســلول تســت و آزمایشگاه ها، اجاره 
موتــور، طراحی و ســاخت قطعه، ســاخت توربیــن، خدمات مهندســی طراحی توربو ماشــین، 
طراحی، مهندســی معکوس و تعمیر سیســتم های کنترلی موتور )FADEC(، خدمات مهندســی 
طراحی ســازه، خدمات مهندســی یکپارچگی عملکــرد و پیکربندی و قابلیــت اطمینان، طراحی 
 و ســاخت تجهیــزات تولید توان و سیســتم های الکتریکــی، انجام تعمیــرات و طراحی قطعات 
اویونیکی هواپیماهای تجاری، ایجاد زنجیره تامین و ســاخت قطعات موتورهای هوایی، ایجاد مرکز 
مجهز تعمیرات تمامی موتورها و قطعات هوایی بخشی از توانمندی ها و خدمات بخش صنعت هوایی 

گروه مپنا به شمار می رود.

حوضه های آبریز شمال کشور بیشترین بارش را دارند
پیش بینی ها تداوم کاهش بارش  در حوضه های آبریز درجه یک 
و دو کشــور را طی ۱۲ روز پایانی سال آبی جاری نشان می دهد و 

حوضه های آبریز شمال بالاترین بارش را دارند.
 به نقل از وزارت نیرو، بر اساس گزارش مؤسسه تحقیقات آب، 
تداوم وضعیت کاهش بارش و نامتوازنی در حوضه های آبریز اصلی 

و درجه دوم وجود دارد.
طبق این گزارش برای هفته جاری وقوع بارش ها در نواحی شمالی 

به خصوص سواحل دریای خزر پیش بینی می شود.
همچنین با توجه به چشــم انداز بارش پیش بینی شــده برای هفته آینده وقوع بارش در برخی از نواحی شمال کشور به خصوص 

سواحل دریای خزر مورد انتظار است.
بر پایه این گزارش، حوضه آبریز دریای خزر این هفته بیشینه با بارش ۹۸ میلی متری و متوسط محدوده ۲.۷ میلی متری بیشترین 

میزان بارش حوضه های آبریز اصلی را دارد.
حوضه آبریز دریاچه ارومیه در هفته جاری بیشینه بارش ۳.۶ میلی متری با متوسط بارش سه دهم میلی متر را دارد.

این هفته حوضه آبریز فلات مرکزی بیشینه بارش ۲.۲ میلی متر و متوسط محدوده صفر میلی متری را خواهد داشت.
حوضه آبریز خلیج فارس و دریای عمان بیشینه بارش دو دهم میلی متری و متوسط محدوده صفر میلی متری را تجربه می کند.

حوضه آبریز قره قوم و مرزی شرق هم این هفته بدون بارش هستند.این هفته از ۳۰ حوضه آبریز درجه دو کشور شانزده حوضه 
بدون بارش است.

بر اساس این گزارش، در هفته منتهی به ۳۱ شهریور همه حوضه های شش گانه اصلی آبریز کشور بارش خواهند داشت.
بر این اســاس، حوضه آبریز دریای خزر در هفته منتهی به ۳۱ شــهریور بیشینه بارش ۷۶.۶ میلی متری و متوسط محدوده ۵.۷ 
میلی متری را خواهد داشت.حوضه آبریز دریاچه ارومیه در هفته آینده بیشینه بارش ۶.۱ میلی متری با متوسط بارش ۱.۱ میلی متر را دارد.

در این مدت حوضه آبریز فلات مرکزی بیشینه بارش ۳.۸ میلی متری و متوسط محدوده صفر میلی متری خواهد داشت.
حوضه آبریز خلیج فارس و دریای عمان بیشینه بارش ۲.۸ میلی متری و متوسط محدوده صفر میلی متری را تجربه می کند.

حوضه آبریز قره قوم هم در هفته منتهی به ۳۱ شهریور بیشینه بارش ۶ دهم میلی متری با متوسط محدوده صفر میلی متری را 
خواهد داشت.حوضه آبریز مرزی شرق هم بیشینه بارش یک دهم میلی متری بدون متوسط بارش را خواهد داشت.

همچنین ۱۲ حوضه آبریز درجه ۲ هم بدون بارش خواهند بود.

مرکز پژوهش های مجلس درگزارش اعلام کرد: میزان بارش ها از 
ابتدای سال آبی تا انتهای خرداد امسال نسبت به دوره مشابه بلند 

مدت ۱۴ درصد کاهش یافته است.
 به نقل از وزارت نیرو، بر اساس جدیدترین گزارش فصلی مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی در خصوص »بررسی و تحلیل 
شــاخص های کلان بخش آب در سه ماهه نخست سال جاری« به 
منظور بررسی چالش های پیش رو و اتخاذ راهکارهای مناسب جهت 
مرتفع کردن این چالش به اهم شاخص های بخش آب در سه ماه 

نخست سال ۱۴۰۲و وضعیت کلان این بخش در موضوعات مختلف پرداخته شد.
همچنین در این گزارش با اســتفاده از شــاخص های مهم آب و هوایی در ۹ ماهه منتهی به خرداد ماه ســال ۱۴۰۲ وضعیت 
خشکسالی مورد تحلیل قرار گرفت و شرایط منابع آب سطحی کشور طی این بازه زمانی، ارائه و نقش آن در مدیریت کلان بخش 
آب کشــور و آثار آن در مناطق مختلف مورد بررســی قرار گرفت.بر اساس این گزارش، میزان بارش ها از ابتدای سال آبی تا انتهای 
خرداد امسال نسبت به دوره مشابه بلند مدت ۱۴ درصد کاهش یافته است، این در حالی است که دمای هوا ۰.۷ درجه سلسیوس 
نسبت به متوسط دوره مشابه بلند مدت افزایش داشته است.با در نظر گرفتن اینکه میزان بارش ها در بازه زمانی یاد شده نسبت به 
دوره مشــابه ســال آبی گذشته ۱۱ درصد رشد را نشان می دهد، اما در زاگرس شمالی، حاشیه دریای خزر، دامنه های جنوبی البرز 
و شرق کشور با پدیده خشکسالی و به صورت پراکنده در استان های چهارمحال و بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد و شمال فارس، 
جنوب اصفهان، غرب کرمان و کردستان با پدیده ترسالی روبرو بوده ایم.این گزارش اضافه می کند: در سه ماه نخست سال ۱۴۰۲، 
حجم مصرف آب شرب و صنعت ۱.۶ میلیارد مترمکعب است و ۴۷۶ شهر در معرض تنش آبی قرار دارند.بر اساس گزارش فصلی 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، تا انتهای خرداد ماه سال جاری، ذخایر سدهای کشور ۳۱ میلیارد مترمکعب بوده است 
که ۲۰ درصد نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته افزایش یافته است؛ همچنین ۷۵۲۰ مگاوات ساعت معادل ۸ درصد کل تولید 
برق کشور، انرژی برقابی تولید شده است.تخصیص بودجه بخش آب در سال ۱۴۰۲ معادل ۳ درصد از اعتبارات تملک دارایی های 
سرمایه ای است و بنابراین برای ۳۲۴ طرح مقابله با تنش آبی تأمین اعتبار شده است.با توجه به شاخص های مهم آب و هواشناسی، 
از ابتدای سال آبی جاری تا اواخر خردادماه سال ۱۴۰۲، به رغم وقوع ترسالی در مناطقی از کشور به ویژه استان های واقع در جنوب 
غرب، پهنه های بیشتری از سطح کشور باخشکسالی مواجه شده اند. شدت خشکسالی در شرق کشور بیشتر از سایر مناطق بوده و 

در غرب کشور نیز خشکسالی خفیف رخ داده است.

اختصاص ۳درصد از بودجه عمرانی برای مقابله با تنش آبی

ارتقای توان نیروگاهی در ۶۰ نقطه کشور 
رئیس پژوهشــگاه نیرو از ارتقای راندمان و ظرفیت نیروگاهی کشور با بهره مندی از توان 

پژوهشگران صنعت آب و برق و شرکت های فناور و دانش بنیان خبر داد.
به نقل از وزارت نیرو، مجیدعمیدپور رئیس پژوهشگاه نیرو از پیشبرد طرح ها و برنامه های 
مختلف برای افزایش میزان بهره وری و راندمان نیروگاهی خبر داد و گفت: پژوهشــگاه نیرو 
در حوزه بهره وری در بخش تولید، انتقال و توزیع فعالیت های مؤثری را صورت داده است که 
می توان به ارتقا ظرفیت تولید نیروگاه های گازی با انجام برخی اصلاحات در پره های توربین های 
نیروگاهی اشاره کرد.رئیس پژوهشگاه نیرو با بیان اینکه با تحقق این مهم توان توربین ۹۴ درصد 
به حدود ۱۰ مگاوات افزایش یافت، افزود: این فرآیند در کل دنیا بی ســابقه اســت. به عبارت 
دیگر پژوهشگران پژوهشگاه نیرو با همراهی یک شرکت دانش بنیان موفق به اعمال تغییرات 
در توربین های نیروگاه های گازی شدند که با افزایش راندمان و بهره وری نیروگاه ها همراه شد.

به گفته وی، افزایش ۱۰ مگاواتی راندمان نیروگاهی، مستلزم سرمایه گذاری قابل توجهی 
است اما این امر با کمترین سرمایه گذاری و انجام تغییراتی در پره های توربین های نیروگاه های 
گازی محقق شد.عمیدپور در همین راستا خبر داد: به منظور پیشبرد این امر، حدود ۶۰ نقطه 
نیروگاهی کشور شناسایی شد و با همکاری شرکت برق حرارتی و نیروگاه های کشور این مهم 
در ابعاد گسترده تری انجام می شود.رئیس پژوهشگاه نیرو با بیان اینکه هم اکنون این فرآیند 
در ۶ نیروگاه سیکل گازی به سرانجام رسیده است، ادامه داد: در چنین شرایطی به توان تولید 

نیروگاه های کشــور به صورت ویژه افزوده می شــود.وی یادآور شد: هم اکنون هماهنگی های 
لازم با شرکت برق حرارتی انجام شده است که برای سه نیروگاه دیگر عملیات اصلاح توربین 
نیروگاهی آغاز شــود. با در نظر گرفتن این مطلب که این اصلاحات در بازه زمانی تعمیرات 

نیروگاهی قابل انجام است، منتظر هستیم با عبور از پیک مصرف برق این امر صورت گیرد.
وی درباره همکاری پژوهشــگاه نیرو با دانشگاه ها و شرکت های فناور و دانش بنیان، گفت: 
پیش از این ســازوکار لازم برای همکاری بین این مجموعه ها را به صورت سیســتماتیک در 

اختیار نداشتیم، اما خوشبختانه طی ماه ه اخیر با موافقت وزیر نیرو برای راه اندازی پارک علم 
و فناوری نیرو شاهد فعالیت سیستماتیک این مجموعه هستیم.

عمیدپــور با اعلام اینکــه در حوزه صنعت آب و برق حدود ۱۷۰۰ شــرکت دانش بنیان 
وجود دارد، بیان کرد: این شــرکت ها به نوعی در حوزه آب، برق و مباحث مرتبط با آن فعال 
هســتند. بسیاری از این شــرکت ها در ۵۰ پارک علم و فناوری کشــور مستقر یا به صورت 
مســتقل در حال فعالیت هستند. پارک علم و فناوری وزارت نیرو یک پتلفرم است که برای 
شــرکت های دانش بنیان جریان ســازی و بازار ســازی می کند.رئیس پژوهشگاه نیرو تاکید 
کرد که پژوهشــگاه نیرو در تلاش اســت یک زیســت بوم علم و فناوری ایجاد کند. بر این 
اســاس به منظور توسعه و بازار ســازی فعالیت ها قرار است از شرکت های دانش بنیان فعال 
در نقاط مختلف کشــور حمایت شــود و ابزار این حمایت صندوق فناوری نیرو اســت.وی با 
بیان اینکه یک افزایش سرمایه جدی برای صندوق فناوری نیرو در آینده نزدیک پیش بینی 
شــده اســت، گفت: همچنین در حوزه مدیریت مصرف و ارتقای بهره وری در بخش خانگی 
طرح های متعددی صورت گرفته اســت. با توجه به اینکه در تابســتان با پیک مصرف برق 
 مواجه هســتیم و امسال میزان مصرف سیستم های سرمایشی به ۳۰ هزار مگاوات رسید، در

 همین راستا در حال اجرای برنامه های مختلفی در مرکز بارهای سرمایشی برای بهبود عملکرد 
سیستم های سرمایشی هستیم

   نمایشگاه ایران پلاست بزرگ ترین رویداد صنایع تکمیلی پتروشیمی
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: برای داشتن نظام زنجیره ارزش صنعت پتروشیمی، ضروری است نیازها و ظرفیت های صادراتی صنایع پایین دستی شناسایی شود.

به نقل از شرکت ملی صنایع پتروشیمی، مرتضی شاه میرزایی در آستانه برگزاری هفدهمین نمایشگاه بین المللی ایران پلاست یادآور شد: تکمیل زنجیره ارزش و ایجاد ارزش افزوده از موارد حائز اهمیت برای رشد و توسعه صنعت پتروشیمی با هدف استفاده حداکثری از فرصت های 
سرمایه گذاری است.
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هزارو900مترمربعموزائیکفرشویکمخزن100مترمکعبیباهدفآبرسانیپایداربهفضایسبزپارکاحداثشدهاست.
ویبیانکرد:پارکلیلدرمجموعبا95میلیاردریالاعتباراجراشدهکهاحداثپیستاسکیتبهمساحتیکهزارو600مترمربعازدیگربخشهایاینپروژهاست.

وفاادامهداد:مناسبسازیمعابرجهتترددافرادتوانیابوسالخوردهازدیگرپروژههایمنطقه۲شهرداریبندربوشهراستکهباحدود6میلیاردریالاعتباراجراشدهواکنون95درصدپیشرفت
فیزیکیدارد.

ویدرپایانابرازامیدواریکردبااجرایکاملاینپروژهشاهدبهترشدنوضعیتترددتوانیاباندرمنطقه۲شهربوشهرباشیم.

پیشرفت فیزیکی پارک 
لیل در بوشهر به 98 درصد 

رسید

ایران زمین  

محمد بهرامی      |           تکمیل زیرساخت های شهرک صنعتی خنج و جذب ۱۵سرمایه گذار در این منطقه امید تازه ای را در دل صنعتگران فارس زنده کرده است؛شهرکی 
که ظرفیت استقرار۵۳واحد تولیدی با پیش بینی اشتغال ۲۶۳ نفر را دارد.

نوید تکمیل زیرساخت های شهرک صنعتی خنج

۲۱ کیلومتر از شبکه آبرسانی شهرهای استان 
بوشهر اصلاح و نوسازی شد

بهگزارشروابطعمومــیوآموزشهمگانی
شرکتآبوفاضلاباستانبوشهر،ابوالحسنعالی
درتوضیحاینخبراظهارکرد:طرحاصلاحونوساز
راستایشبکهآبرسانیباهدفمدیریتمصرفو

جلوگیریازهدررفتآبعملیاتیشدهاست.
ویبیانکرد:سالانهبخشقابلتوجهیازآب
شرباستانبوشهربهدلیلفرسودگیشبکههدر
میرودکهباچنینوضعیتیاصلاحونوسازیشبکه

امریاجتنابناپذیراست.
مدیرعاملشرکتآبوفاضلاباستانبوشهر
تصریحکرد:درحوزهآبرســانیاستانپروژههای
مختلفیافتتاحوعملیاتیشــدهاستکهبهثمر
رســیدنکاملاینپروژههانویدبخشتامینآب
شــربپایداردرشــهرهاوروســتاهایمختلف

استاناست.
عالیادامهداد:بوشــهربرایتامینآبشرب
ازاســتانهایپیشتازکشــوردربهرهبرداریاز
آبدریااســتبهنحویکهاکنونبیشاز100
هزارمترمکبازآبشرباستانازآبشیرینکنها

تولیدمیشود.
وییادآورشد:پیشبینیشدهتاپایاندولت
مردمیآیتاللهرئیســیمیزانبرداشتاستاناز
آبشیرینکنهابهبیشاز۲40هزارمترمکعب

افزایشپیداکند.
عالیافزود:عدمخودکفاییاســتانبوشهردر
تامینآبشــربهموارهیکیازچالشهایمهم
استانبودهکهاینمعضلبااقدامهایقابلتوجه
انجامشــدهدرچندسالاخیربهتدریجدرحال

برطرفشدناست.

  تفاهم نامه تجهیز ۴۰۰ جایگاه سی ان جی 
در کشور امضا شد

تفاهمنامهتامینتجهیزات400جایگاهسوخت
گیریگازطبیعیفشرده)سیانجی(درسراسر
کشــورروزدوشنبهدرشــرکتهسادرشاهین
شهراصفهانامضاشد.اینتفاهمنامهبینشرکت
ملیپالایشوپخــشفرآوردههاینفتی،قرارگاه
سازندگیخاتمالاوصیاوزارتدفاعوشرکتصنایع
هواپیماسازی)هسا(منعقدشد.براساساینتفاهم
نامهمقرراســتبااستفادهازظرفیتوتوانمندی
هایدانشیوفناورانهشرکتهساوبخشخصوصی
وباتصویبمنابعلازمدرشــورایاقتصاد،400
جایگاهسوختسیانجیدرنقاطمختلفکشور
ایجادوتجهیزشــودودراختیارمردمقرارگیرد.
معاونوزیرنفتومدیرعاملشرکتملیپالایش
وپخشفراوردههاینفتیدراینمراسمگفت:در
زمانحاضر۲هزارو550جایگاهسیانجیدر

کشوروجوددارد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/06/21
شماره : 1484

شهرکهایصنعتییکیازقطبهایمهمتولیددرکشوربهشمارمیروندکهبخشقابلتوجهیازکارگرانصنعتیدراینمناطقمشغولبه
فعالیتهستند.ایندرحالیستکهبسیاریازصنعتگرانوکارگراندرطولسالهایگذشتهازکمتوجهیهایصورتگرفتهدربخشهایمختلفاین
شهرکهاازخدماتگاز،برقوآبگرفتهتاامکاناترفاهیوشرایطکاریدشوارگلهمندبودهاند.درحالحاضرتأمینزیرساختمهمترینمطالبهدر
مناطقتقاضامحورتوسعهصنایعاستبهگونهایکهشهرکهاونواحیصنعتیبرایجذبسرمایهگذارورونقتولیدنیازمبرمیبهایجادزیرساختهای
لازماعمازبرق،بهسازیوآسفالتمعابروتأمینآبوگازدارند.باایجادشهرکهایصنعتیدرفاصلهزیستمحیطیازشهرهاطبقنوعتقسیمبندی
زمینومساحتهرقطعهاززمینها،معمولاًحجممعینیازتخصیصآب،برقوگازبرایهرقسمتدرنظرگرفتهمیشود.درواقعزمانیکهشهرک
فعالیتهایخودراآغازمیکندوواحدهایصنعتیمستقرمیشوند،سهمیهایبرایهرقطعهتعریفومشخصمیشود؛بهعنواننمونهاعلاممیشود
کهبهازایهر10هزارمترزمین،۲50کیلوواتبرقاختصاصخواهدیافت؛ایننوعسهمیهبندیدرموردپیشبینیسهمیهآبوگازنیزوجوددارد.
نیازمبرماینشهرکهابهتوسعهزیرساختهاتابدانجاستکهدولتسیزدهماینمهمرابهصورتویژهدردستورکارخودقراردادهاست.معاونوزیر
صنعتمعدنوتجارتدرهمانابتدایتشکیلدولتازافتتاح3۷۲طرحزیرساختیباسرمایهگذارییکهزارو500میلیاردتوماندرشهرکهاو
نواحیصنعتیکشوردرهفتهدولتخبرداد.هرسالسازمانصنایعکوچکوشهرکهایصنعتیایرانوشرکتشهرکهایصنعتیاستانازمحل
اعتباراتداخلیخودمبلغیرابرایایجادوتقویتزیرساختهااختصاصمیدهد؛اگرچهاینمیزاننتوانستهآنطورکهبایدجوابگوینیازهایاستان

فارسدراینبخشباشداماتخصیصاینمبالغهمسهمبسزاییدرپیشبردبرخیاهدافدراینزمینهدارد.

 تلاش برای توسعه زیرساخت های شهرک های صنعتی در فارس
درحالحاضرهراستاندرتلاشاستکهدرمسیرصنعتیشدنحرکتکندواستانفارسهمکهبهعنوانمنطقهایکلیدیدرکریدورجنوب_شمال،

جایگاهیمهمدربرنامههایکلانتوسعهایکشوردارددرحالطیکردنمسیریپرفرازونشیببهسمتصنعتیشدناست.
بهاعتقادبسیاریازمتخصصانوکارشناسان،صنعتیشدندراستانفارسبهعنوانیکتصمیمسرنوشتسازبهمنظورتوسعهاقتصادیواجتماعی
استانمحسوبمیشودچراکهاستقرارصنایعدرشهرکهایصنعتیافزونبرتأمینامکاناتزیربناییبهشکلمناسب،کامل،توجیهپذیرواقتصادی
اینزمینهرافراهممیکندتاضمنحفظمسائلزیستمحیطیباتجمیعواحدهایصنعتیدرکناریکدیگر،شرایطایجادهمکاریهایجدیدمیسر
وهمافزاییواحدهایصنعتیبیشترشود.استاندارفارسهمازابتدایشروعفعالیتهایخوددردولتسیزدهمتاکنونتأکیدبسیاریبرضرورترونق
شهرکهایصنعتیواستقرارهرچهسریعترواحدهایصنعتیدراینشهرکهاوحلمشکلاتمربوطبهواگذاریزمیندراینشهرکداشتهاست.
محمدهادیایمانیه14آذرماه1400دربازدیداز10واحدتولیدیوصنعتیمستقردرشهرکصنعتیبزرگشیرازاعلامکردکهاستانداریفارس

مکلفبهبرطرفکردنمشکلاتیاستکهدرشهرکصنعتیشیرازوجوددارد.
ویمعتقداســتاصلاحفرآیندواگذاریزمیندرشــهرکصنعتیشیرازضرورتداردوبایدتدابیریلحاظشودتاواگذاریهاقبلازصدورپروانه
بهرهبرداریممنوعشود.13اردیبهشت140۲هممدیرعاملشرکتشهرکهایصنعتیفارساعلامکردکهپروانهبهرهبرداریشهرکصنعتیغیر
دولتیشرکتتوسعهصنایعوصادراتفارس،بهعنواننخستینشهرکصنعتیغیردولتیدرمرکزاستانصادروبهایجادکنندگاناینشهرکاعطاشد.

 حل مشکلات شهرک صنعتی خنج
بنابراینباتدابیرمتولیانامر،رونداســتقراروتوســعهزیرساختهایواحدهایصنعتیدرشــهرکهایصنعتیفارسشتابگرفتهوبسیاریاز

شهرستانهایاستاندرحالحاضردرمسیرتوسعهصنعتیقرارگرفتهاند.

به اعتقاد بسیاری از 
متخصصان و کارشناسان، 

صنعتی شدن در استان 
فارس به عنوان یک 

تصمیم سرنوشت ساز به 
منظور توسعه اقتصادی و 

اجتماعی استان محسوب 
می شود چراکه استقرار 

صنایع در شهرک های 
صنعتی افزون بر تأمین 

امکانات زیربنایی به 
شکل مناسب، کامل، 

توجیه پذیر و اقتصادی 
این زمینه را فراهم می کند 

تا ضمن حفظ مسائل 
زیست  محیطی با تجمیع 

واحدهای صنعتی در کنار 
یکدیگر، شرایط ایجاد 

همکاری های جدید میسر 
و هم افزایی واحدهای 

صنعتی بیشتر شود.

 برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz.irعباس جهانی فر

رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی آگهی موضوع ماده 
۳ قانون  و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 

ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۱۳۵۹ هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
احمد اردلان شوقی اندرخ فرزند حسینعلی در ۲ دانگ مشاع از ششدانگ 
یک کارگاه به مساحت ۳۳۳/۲۰ متر مربع قسمتی از پلاک ۱۶۲۲ فرعی از 
۷۰ اصلی بخش ۹ واقع در حد فاصل پل فجر و میدان بار نوغان میرزائی 
۴۰ قطعه دوم خریداری از مالک رسمی آقای مهرعلی صادقیان محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.م الف ۳۲۵۵
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۶/۰۶

عباس جهانی فر تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰۶/۲۱
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی آگهی موضوع ماده 
۳ قانون  و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 

و ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۱۳۵۷ هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
مسعود اردلان شوقی اندرخ فرزند حسینعلی در ۲ دانگ مشاع از ششدانگ 
یک کارگاه به مساحت ۳۳۳/۲۰ متر مربع قسمتی از پلاک ۱۶۲۲ فرعی از ۷۰ 
اصلی بخش ۹ واقع در حد فاصل پل فجر و میدان بار نوغان میرزائی ۴۰ قطعه 
دوم خریداری از مالک رسمی آقای مهرعلی صادقیان محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. م الف ۳۲۵۷
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۶/۰۶

 تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰۶/۲۱

یکیازشــهرکهایصنعتیفارسکهنیازمندحلمشکلاتزیرساختیبوده
شهرکصنعتیخنجاست،شهرکیکهدرشهرستانخنجدرجنوباستانفارس

ودرفاصله۲۷0کیلومتریشیرازواقعشدهاست.
شهرکصنعتیخنجدارای94هکتارمساحتاستکهبهگفتهمسئولاندرفاز
نخستبهرهبرداریازاینشهرک،۲0هکتارزمینصنعتیبرایاستقرارواحدهای

صنعتیپیشبینیشدهاست.
مدیرعاملشرکتشهرکهایصنعتیفارسپنجماردیبهشتماه1401اعلام
کردکهبخشیازعملیاتاجراییخطاختصاصیبرقشهرکصنعتیخنجازمحل
پستبرقاینشهرستانکهجزومصوباتسفرمهرماه1400رییسجمهوربهفارس

است،اجراشدهوتکمیلاینطرح،دردستپیگیریاست.

 نوید تکمیل زیرساخت های شهرک صنعتی خنج
وحالاپسازگذشتیکسالنویدتکمیلزیرساختهایشهرکصنعتیخنج

امیدتازهایرادردلصنعتگرانفارسزندهکردهاست.
امروزمدیرعاملشــرکتشهرکهایصنعتیفارسوفرماندارشهرستانخنج
باهدفاستفادهازظرفیتهایملیبرایتوسعهوتکمیلزیرساختهایشهرک
صنعتیخنجوحمایتازصنعتگرانمســتقردرآن،باحضوردرســازمانصنایع
کوچکوشهرکهایصنعتیایرانبهبررسیمسائلومشکلاتموجودپرداختند.

مدیرعاملشرکتشهرکهایصنعتیفارسبااشارهبهبرگزاریجلساتجداگانه
بامعاونانفنیوصنایعکوچکسازمانگفت:یکیازمهمترینطرحهایزیرساختی
شهرکصنعتیخنجتأمینبرقپایدارازطریقاجرایخطانتقالازپستبرقخنج
تاشهرکصنعتیاستکهبخشیازعملیاتاجراییخطاختصاصیتوسطشرکت
شهرکهایصنعتیفارساجراشدهوبرایتکمیلاینطرحبحثوتبادلنظرشد

ومقررشدجزءمصوباتدوردومسفرریاستجمهورقرارگیرد.
سیدمصطفیهاشــمیافزود:طرحتأمینبرقپایداراینشهرکصنعتی،جزء
اولویتهایسازمانصنایعکوچکوشهرکهایصنعتیایرانوشرکتشهرکهای
صنعتیفارسقرارگرفتومقررشــدپیگیریهاواعتباراتلازمبرایاتمامپروژه
انجامشودوبهموازاتآنشبکهداخلیبرقشهرکصنعتینیزتکمیلوتوسعهیابد.
ویبااشــارهبهاجرایطرحهایعمرانیوزیرســاختیشــاملزیرســازی،
جدولگذاری،ساختماننگهبانیوپلبتنیبا150میلیاردریالاعتباردرشهرک
صنعتیخنجگفت:بابهرهبرداریازاینطرحهاوضعیتزیرساختهایاینشهرک

صنعتیبهشرایطمطلوبتریرسیدهاست.
هاشمیگفت:هماکنونآباینشهرکصنعتیتأمینوشبکههایداخلیبرق
وآبوســاختماننگهبانیاجراوتکمیلشدهوطرحهایینظیربخشیازشبکه
روشناییوزیرسازی،جدولگذاریوآسفالتنیزبابرآوردحدود10میلباردتومان

درمراحلانتخابپیمانکاروبرگزاریمناقصهقراردارد.

 انعقاد قرارداد با ۱۵ سرمایه گذار
مدیرعامــلشــرکتشــهرکهایصنعتیفارسبــابیاناینکــههماکنون
15سرمایهگذاردراینشــهرکصنعتیقراردادانعقادکردهاندگفت:امیدواریمبا

بهرهبرداریازخطاختصاصیبرقبتوانیمجوابگویسایرسرمایهگذارانباشیم.
هاشمییادآورشد:ایجادشهرکصنعتیخنجباهدفایجادزیرساختهایاستقرار
واحدهایصنعتیواشتغالپایداردراینشهرستانوظرفیتسازیبهمنظورجذب

سرمایهگذاربرایتوسعهصنعتیانجامشدهاست.
مدیرعاملشرکتشهرکهایصنعتیفارسگفت:اینشهرکصنعتیبسترهای
لازمرابرایجذبسرمایههایفعالاناقتصادیشهرستانخنجدرسایرنقاطکشور
ونیزسرمایهگذارانخنجیمقیمکشورهایحاشیهخلیجفارسفراهمکردهاست.

اینمقاممســئولگفت:امیدواریماینشــهرکصنعتــیبتواندزمینهجذب
سرمایهگذاروتوسعهصنعتیواشتغالرادرشهرستانخنجفراهمکند.

ویهمچنیــنازموافقــتمعاونتصنایعکوچکســازمانصنایعکوچکو
شهرکهایصنعتیایرانبرایبرگزاریتورصنعتیویژهفعالانصنایعخنجدریکی
ازاستانهایصنعتیکشورباهدفانتقالوتبادلتجربیاتوارتقایهمکاریهای
صنعتیخبردادوگفت:50درصدازهزینههایاینتورازطریقکمکهایحمایتی

ویارانهایپرداختخواهدشد.

 ظرفیت استقرار ۵۳واحد تولیدی و اشتغال ۲۶۳ نفر
بدونشکتکمیلاینزیرساختهابهرونقشهرکصنعتیخنجکمکمیکند.
درفازنخستشهرکصنعتیخنجظرفیتاستقرار53واحدتولیدیوصنعتیبا

پیشبینیاشتغال۲63نفرفراهمشدهاست.
بدونشــکحلمشکلاتزیرســاختیومالیاینشــهرکهازمینهکاهش
تصدیگریبخشدولتیدرجهتاستفادهازظرفیتهایبخشخصوصیرافراهم

میکندوتحققاینامرنقشمهمیدرتوسعهاقتصادیاستانایفاخواهدکرد.
شهرستانخنجدرجنوباستانفارسودرفاصله۲۷0کیلومتریشیرازواقع

شدهاست.
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آزادکار وزن ۹۷ کیلوگرم ایران در رقابت های قهرمانی جهان، گفت: با وجود حضور عنوان داران جهان و المپیک در این وزن، هدفم رسیدن به مدال طلای جهان است.
مجتبی گلیج، درباره شرایط خود در آستانه اعزام به رقابت های کشتی آزاد قهرمانی جهان ۲۰۲۳ در بلگراد صربستان، اظهار کرد: خدا را شکر شرایط بدنی خوبی دارم و آماده حضور در 
رقابت های جهانی هستم. حریفان من در این مسابقات کاملا شناخته شده اند. قویترین حریفانم از کشورهای روسیه، آمریکا، آذربایجان و گرجستان هستند. نسبت به آن ها شناخت دارم و 
با اکثر آن ها هم کشتی گرفته ام و برد و باخت داشته ایم. در این مدت به کمک مربیان، آن ها را آنالیز کرده ایم و امیدوارم بهترین خودم در بلگراد باشم و بتوانم بهترین  کشتی ها را بگیرم.

دارنده مدال برنز جهان درباره هدف خود در این مسابقات با وجود حضور عنوان داران جهان و المپیک، گفت: هدفم کسب مدال طلای جهان است. اول اینکه این مدال را برای خودم و 
کشورم کسب کنم و در مرحله بعد سهمیه المپیک را هم بگیرم.وی درباره بازگشت روسیه به میادین کشتی و حضور عبدالرشید سعدالله یف دارنده ۷ طلای جهان و المپیک در رقابت های 

وزن ۹۷ کیلوگرم، خاطرنشان کرد: تیم روسیه هم در این مسابقات شرکت می کند و در وزن من هم سعدالله یف که قهرمان جهان و المپیک است، حضور دارد. 

بازگشت سعدالله یف کار را 
سخت تر می کند

  نگاه ها به خالدآبادی
محمدرضا خالدآبادی، دروازه بان استقلال در 
اردوی تیم امید ایران حضوردارد. خالدآبادی موفق 
شده در دو بازی تیم امید ایران مقابل هنگ کنگ و 
افغانستان دروازه  تیم امید ایران را بسته نگه دارد. 
حالا اما در آستانه بازی ایران مقابل ازبکستان نگاه ها 
به سمت و ســوی خالدآبادی کشیده و خیلی ها 
منتظرند نمایش این دروازه بــان جوان را مقابل 
ازبک ها کــه در دو بازی خود مقابل هنگ کنگ 
و افغانســتان 1۷ گل به ثمر رسانده اند به نظاره 
بنشینند. بدون شک اگر خالدآبادی بتواند در بازی 
با ازبک ها نیز دروازه  تیم امید ایران را بسته نگه دارد، 
با یک آمار قابل قبول به مرحله بعد خواهد رفت 
و مهم تر اینکه برای بازی های آسیایی نیز می تواند 
یک گزینه مناسب برای تیم المپیک ایران باشد 
تا شاید رضا عنایتی از همراه کردن سید حسین 

حسینی با این تیم دست بردارد.
 نرفتن حسینی و حتی مطهری با تیم امید به 
بازی های آسیایی منجر به حضور قطعی استقلال 

درادامه بازی های لیگ خواهد شد.

 پایان ماجرای ورده
حضور عمرورده در استقلال زمان قابل توجهی 
ذهن هواداران این باشگاه را درگیر خود کرده بود 
اما درنهایت این بازیکن آنگونه که رسانه های معتبر 
مصری اعلام کرده اند، در مذاکراتی که با مدیران 
فارکو داشته، به توافق نهایی دست یافته است و 
بدین ترتیب یکی دیگر از گزینه های اســتقلال و 

نکونام از دست آبی ها پرید.
 پدر این وینگر مصری نیز در گفت و گویی که 
با رسانه FilGoal داشته، اعلام کرده است که عمر 
ورده قــراردادی به مدت یک فصل با فارکو امضا 
کرده و تمرینات خود را با تیم در اسکندریه آغاز 

خواهد کرد.

  قرارداد بی اعتبار محمدجواد کیا
قراردادی که محمد جواد کیا با استقلال منعقد 
کرده هنــوز وجاهت قانونی ندارد واین دروازه بان 

می تواند به تیم دیگری منتقل شود.
 با توجه به اینکه سرمربی استقلال نسبت به 
تداوم حضور کیا در استقلال اعلام بی نیازی کرده و 
حتی او را به تمرین تیمش راه نداد به نظر می رسد 
جدایی بهترین تصمیم ممکن برای دروازه بان جوان 
اســتقلال باشد تا شــاید در تیم دیگری فرصت 
بیشــتری برای عرض اندام داشته باشد. استقلال 
اکنون ســید حسین حسینی را در اختیار دارد و 
پشــت سراو هم خالدآبادی است که در تیم امید 

تبدیل به دروازه بان اصلی شده است.

  نکونام به برنامه تلویزیونی نمی رود؟
برخی پیشکسوتان استقلال در روز های اخیر به 
نکونام توصیه کردند هرگز در برنامه فوتبال برتر 
حاضر نشود و جواب خطیر را ندهد. پیشکسوتان 
استقلال اعتقاد دارند با اینکه دربرخی موارد حق 
با نکونام است، اما او به دلیل حفظ منافع استقلال 
باید از حضور در این برنامه خودداری کند. ظاهراً 
تلاش ها برای نرفتن نکونام به برنامه فوتبال برتر 
جواب داده و ســرمربی استقلال تا حدی از رفتن 
به این برنامه منصرف شــده است. البته خیلی ها 
به ماهیت شکل گیری چنین برنامه هایی اعتراض 
دارند و براین باورند نباید دراین شرایط تقابلی میان 
افراد ایجاد شود. به هرحال باید دید که امشب آیا 
نکونــام از حضور در برنامه فوتبال برتر خودداری 
خواهد کرد یا اینکه برخلاف پیش بینی ها به این 

برنامه خواهد رفت.

  زمان بد رسیدن به دربی
ســتاره همدانی، پیشکسوت استقلال معتقد 
اســت که این تیــم در بدترین شــرایط ممکن 
به دربی رســیده اســت. همدانی در این راســتا 
می گوید: »اســتقلال در بدترین دوران به دربی 
خورد. مشــکلات روی ســر این تیم آوار شده و 
با این همه مشــکلات باید به مصاف پرسپولیس 
بــرود. اما امیدوارم اســتقلال بتواند در این بازی 
برنده شود. اگر استقلال برنده شود قطعاً خیلی از 
مشکلات تحت تأثیر این اتفاق از بین می رود اما 
 اگر نتیجه نگیرد مشکلات چندین برابر خودش را 

نشان می دهد.«

   دوم شدن تیم امید رؤیای 
صعود به المپیک را به خطر 
می اندازد. فقط چهار تیم از 
گروه های یازده گانه صعود 
می کنند، با این حال ایران 
می تواند یکی از این تیم ها 

باشد.

تساوی هم برای صعود کافی است

ورزش 

سعید جمشیدیان    |     تیم امید دومین بازی اش در مقدماتی المپیک را برد و حالا برای بازی حساس با امید ازبکستان آماده می شود. شاگردان 
عنایتی بعد از برد سه بر صفر روز اول مقابل امید هنگ کنگ، امید افغانستان را هم با چهار گل شکست دادند، ولی این دو برد پرگل هم برای 

صدرنشینی کافی نبود.

تهدید نکو و دایی توسط حاجی صفی
ســال 1۳86 و درست زمانی که احسان حاجی صفی تنها 18 سال داشت، برای 
نخســتین بار به تیم ملی دعوت شــد؛ بازیکنی که در آن مقطع در ترکیب سپاهان 

می درخشید و عملکرد کم نظیری را ارائه می داد.
از آن ســال تا امروز که حدود 16 ســال می گذرد، احســان یکــی از بازیکنان 
ثابــت اردوهــای ملــی بــوده و در قریب بــه اتفــاق تورنمنت ها هــم در ترکیب 
 اصلــی حضور داشــته. او تجربه بازی در ســه جام جهانی و ســه جــام ملت های

 آســیا را دارد و از حیث تعداد بازی ملی هــم نزدیک به رکورد جواد نکونام و علی 
دایی است.

در تورنمنــت کافا بود که احســان حاجی صفــی در قامت کاپیتــان تیم ملی 
توانســت در مصــاف بــا قرقیزســتان از 1۲۷ بــازی بــا پیراهن تیــم ملی گذر 
کنــد. حاجی صفــی در مصاف با بلغارســتان هم یــک بار دیگر مــورد توجه امیر 
قلعه نویــی قــرار گرفــت و در روزهایی که بــا آمادگی قابل توجهی بــه کار خود 
 در ترکیــب تیــم ملــی و همینطور آ.ا.ک آتــن ادامه می دهد، بازی شــماره 1۳۰ 

خود را تجربه کرد.
حاجی صفی یکی از بازیکنان مورد توجه امیر قلعه نویی پس از حضور روی نیمکت 

تیم ملی بوده و در 6 مسابقه ای که این مربی هدایت تیم ملی را عهده دار بوده، فقط 
در مصاف با قرقیزســتان در ترکیب اصلی قرار نداشته که آن هم به دلیل استراحت 

بوده تا آماده مصاف با ازبکستان در فینال تورنمنت کافا شود.
بــه نظر می رســد امیر قلعه نویــی تصمیم نهایی خــود را برای پســت مدافع 
چــپ گرفتــه و او در جام ملت های آســیا بازیکــن ثابت تیم ملی در این پســت 
خواهــد بــود. اگرچــه شــاید در مصــاف تدارکاتی با آنگــولا به دلیــل حفاظت 
 از حاجی صفــی بــار دیگــر او را در ترکیــب اصلــی قــرار ندهد، اما احســان با
  توجــه بــه تصمیمــات فعلــی، مــرد اول تیــم ملــی در پســت دفــاع چــپ

 به شمار می رود.  
حاجی صفی در دوران کی روش از پست دفاع چپ به میانه میدان منتقل شد اما 
امیر قلعه نویی قصد دارد از او در همان پست قدیمی استفاده کند که با درخشش در 
ســپاهان به اهالی فوتبال معرفی شد و حالا در ۳۳ سالگی در فوتبال یونان روزهای 

موفقی را سپری می کند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/06/21
شماره : 1484

امیــد ازبکســتان بعــد از بــرد 8 بر یک روز اول، شــنبه هنگ کنگ را با 1۰ گل شکســت داد تا بــه خاطر تفاضل گل 
بهتــر بالاتــر از امید ایران بایســتد. امید ازبکســتان در چند دور گذشــته نتایــج خیلی خوبی گرفته و در این مســابقات 
 هــم تیــم باکیفیتــی دارد، بــا این حــال نمی تــوان از امتیــازات میزبانی مثــل حمایت تماشــاگران و بــازی در زمین 

باکیفیت در ثبت این نتایج گذشت.
دو بازی قبلی تیم امید ایران در ورزشگاه »لکوموتیو« برگزار شد که چمن همواری نداشت و به گفته کادر فنی ابعاد آن 
هم کوچک تر بود تا باز کردن دروازه حریفان کار ســخت تری باشــد. عنایتی در مصاحبه جدیدش به این نکته اشــاره کرد و 
گفت: »خدا را شــکر با تمام اتفاقاتی که در زمین افتاد و شــرایط تیم ما توانستیم مقابل افغانستان به برتری برسیم؛ آن هم 

در یک زمین کوچک که کیفیت پایینی داشت.«
بازی حســاس فردا مقابل ازبکستان در ورزشگاه »جار« خواهد بود که چمن خوبی دارد و برای 
بازیکنان تکنیکی تیم امید مثل حسین نژاد، سلمانی و صیادمنش اتفاق خوبی است. تیم امید برای 

سرگروهی و قطعی شدن صعود باید تیم میزبان را شکست بدهد.
ازبکســتان در دو بازی گذشــته تیم خیلی خوبی نشــان داده، با این حال عنایتی باور دارد که 
تیمش سه شنبه هم می تواند برنده شود: »ازبکستان تیم فوق العاده خوبی دارد، اما ان شاءالله با تلاش 
بازیکنــان و همدلی همه مجموعه تیم نمایش خوبی خواهیم داشــت. آمده ایم تا کار بزرگی انجام 
دهیــم و تمــام توان خودمان را به کار می گیریم.« او خطاب بــه هواداران فوتبال گفت: »خواهش 
می کنم برای ما انرژی مثبت بفرســتید و برای تیم امید دعا کنید تا بتوانیم از این آزمون ســخت، 
 ســربلند بیرون بیاییم و ان شــاءالله بتوانیم به مرحله گروهی جام ملت های آســیا صعود کنیم و به 

المپیک نزدیک شویم.«
 

  وضعیت خوب بعد از دو برد پرگل
تیم امید بدشانس بود که در یکی از سخت ترین گروه های این مرحله قرار گرفت. ازبکستان در 
دوره قبلی قهرمانی امیدهای آسیا )۲۰۲۲( نایب قهرمان شد، در سال ۲۰۲۰ چهارم شد و در سال 
۲۰18 به قهرمانی رسید. این کشور در سال های گذشته سرمایه گذاری خوبی در رده های پایه داشته 
و تیم جوانان این کشور در جام جهانی اخیر توانست به یک هشتم نهایی برسد. تعدادی از بازیکنان 
آن تیم در تیم فعلی امید ازبکســتان هم حاضرند. شکســت دادن امید ازبکستان در خانه اش کار 
آسانی نیست، هرچند تیم امید بازیکنان مستعدی دارد که می توانند به سه امتیاز این بازی برسند.

دوم شــدن تیم امید رؤیای صعود به المپیک را به خطر می اندازد. فقط چهار تیم از گروه های 
یازده گانه صعود می کنند، با این حال ایران می تواند یکی از این تیم ها باشد. تعدادی از گروه ها در 
این مرحله ســه تیمی هســتند و برای محاسبه بهترین تیم های دوم، نتیجه آنها مقابل تیم چهارم 
گروه در نظر گرفته نمی شــود. این فرمول به زیان تیم امید اســت که هر دو بازی اش را با نتایج 

پرگلی برده، با وجود این همچنان یکی از برترین تیم های دوم تا پایان روز دوم مسابقات است.
در حال حاضر تیم امید بعد از امید ترکمنســتان در رده دوم برترین تیم های امید اســت. در 
این جدول که بدون احتساب بازی تیم های دوم مقابل تیم چهارم گروه تنظیم شده، ترکمنستان، 
ایران و کویت با ســه امتیاز و تفاضل گل 4+ در رده های اول تا ســوم هستند. مالزی با سه امتیاز و 
تفاضل ۲+ چهارم است. یمن، تاجیکستان، عمان و فلسطین هم سه امتیاز دارند و کامبوج، میانمار 

و امارات یک امتیازی هستند.
این جدول بعد از بازی های روز سوم تغییر خواهد کرد، ولی با آنچه در گروه ها اتفاق افتاده تیم 
امید در صورت تساوی مقابل ازبکستان هم می تواند صعودش به مرحله نهایی مقدماتی المپیک را 
قطعی کند. به جز ایران فقط تیم های کویت، امارات، مالزی، تاجیکســتان و ترکمنستان می توانند 
در این جدول چهار امتیازی شوند و شاگردان عنایتی در صورت تساوی با ازبکستان به دلیل تفاضل 

گل بهتر قطعاً یکی از چهار تیم برتر خواهند بود.
شکست مقابل ازبکستان اما کار تیم امید را به اما و اگر می کشاند و در آن صورت باید منتظر پایان 
 مســابقات تمام گروه ها باشیم. البته اتفاق خوب این است که تیم امید با سه برد متوالی و با اقتدار 

صعود کند.

از گلزنی به بارسا و تراشتگن تا فقر گل در عربستان
آدمیلســون مهاجم ۲۹ ساله برزیلی، مارکوس پینک فوروارد خطرناک و ۳۲ ساله 
اتریشی، اسحاق بلفصیل مهاجم ۳1 ساله سابق تیم لیون فرانسه، استفان یووتیچ که 
زمانی در منچسترسیتی بازی می کرد، کلبر مهاجم بلندقامت برزیلی و آنتونی مودست ۳۵ 
ساله فرانسوی فقط تعدادی از گزینه های معرفی شده به کادر فنی و باشگاه پرسپولیس 
بودند که هیچ کدام از آنها یا تأیید نشدند یا شرایط حضور در فوتبال ایران را نداشتند 

یا پرسپولیس پول خرید آنها را نداشت.
پرسپولیس کل دنیا را گشت تا به فیلیپه کایسدو مهاجم ۳۵ ساله اکوادوری برسد. 
مهاجمی که یک دور کل دنیا را گشته و حالا قرار است جانشین عیسی آل کثیر در 

نوک حمله پرسپولیس باشد.
کایسدو در باشگاه های زیادی بازی کرده؛ از بازل سوئیس گرفته تا منچسترسیتی 
در دوران جوانی تا این اواخر که قرضی به اینتر رفت و بازی نکرد و بالاخره در فوتبال 
عربستان و در تیم ابحا که ظاهراً شرایط خوبی نداشته. آمار او در ابحا و فوتبال عربستان 
اصلاً جالب نیست چرا که طی ۲۳ بازی و 1۳۰۲ دقیقه حضور در میدان فقط ۲ گل زده. 
او در این تیم و در جام پادشاهی عربستان هم یک بازی انجام داد و دو گل به ثمر رساند.

بهترین دوران کایسدو مربوط به زمان حضورش در لاتزیو ایتالیاست که طی سال های 
۲۰1۷ تا ۲۰۲1، 1۳۹ بازی در این تیم انجام داد، ۳۳ گل زد و 1۵ پاس گل هم داد.  
او در این تیم جام حذفی و سوپرجام فوتبال ایتالیا را گرفت. کایسدو مدتی هم قرضی 

به اینتر رفت اما فقط سه بازی برای این تیم انجام داد. جنوا دیگر تیم ایتالیایی او در 
دوران 1۷ ساله فوتبالش در بالاترین سطح اروپا بوده اما بیشترین زمان بازی این مهاجم 

اکوادوری در لالیگا بوده است.
در لالیگا او برای تیم های مالاگا، اسپانیول و لوانته بازی کرد و مجموع دقایق حضورش 
در لالیگا 8161 دقیقه است. بعد از آن بیشترین بازی را در سری آ انجام داده و در این 
لیگ 4۷۰۷ دقیقه به میدان رفته است. در سوپرلیگ سوئیس هم او با تیم بازل دقایق 

زیادی بازی کرده و دو جام هم گرفته است.

کایسدو غیر از بازی در لیگ عربستان سابقه بازی در تیم الجزیره امارات را هم دارد 
و با فوتبال آسیا اصلًا غریبه نیست. این حضور البته به ۹ سال قبل برمی گردد و بسیار 
کوتاه بوده چرا که در این تیم اماراتی ۹ بازی کرده و 4 گل به ثمر رســانده اســت.این 
مهاجم 18۵ ســانتیمتری که فوتبالش را از تیم جوانان بارسلونا شروع کرده، در یک 

مقطع هم برای تیم لوکوموتیو روسیه بازی کرده است.
کایسدو در این سال ها زیر نظر مربیان بزرگی مثل تن کاته، کریستین گروس، اسون 
گوران اریسکون، کیکه سانچس فلورس، پائولو بنتو، اسلاون بیلیچ، والتر زنگا، مائوریتزیو 
ســاری و ســمیونه اینتزاگی کار کرده است. او در لالیگا به دروازه بان های بزرگی مثل 
تراشــتگن )۲ بار(، ویکتور والدس، دخئا و در فوتبال ایتالیا به شزنی گل زده و زمانی 
مهاجمی قابل بوده است اما اینکه الان چه وضعیتی دارد، باید منتظر حضورش در تهران 

و تمرینات پرسپولیس ماند.
پرسپولیس دو روز دیگر وقت دارد تا نام کایسدو را در لیست آسیایی خود بگنجاند. 
جالب اینکه از شــنبه شب که نام این مهاجم برای حضور در پرسپولیس مطرح شد، 

رسانه های عربستانی به این موضوع پرداختند.
گفته می شد کایسدو ابتدا از پرسپولیس 8۰۰ هزار دلار خواسته اما سر 6۰۰ هزار 
دلار که سقف رقم پیشنهادی پرسپولیس بوده به توافق رسیده و قرار است پرسپولیس 

را در ادامه مسیرش همراهی کند.

  حمایت هیأت مدیره از درویش
شنبه شب هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس تشکیل جلسه داد که در بخشی از آن یحیی گل محمدی به صورت آنلاین شرکت کرد.

ارائه گزارش مدیر آکادمی و بررســی شــرایط تیم های پایه، بررســی مطالبات بازیکنان و کادر فنی برای فصل گذشــته، بررسی آخرین شرایط تسهیلات بانکی، بررسی آخرین شرایط اسپانسر تیم و موضوعات درآمدزایی و هزینه ها جهت ایجاد سرفصل های 
جدید درآمدی موضوع اصلاح اساســنامه باشــگاه مطرح شــد که قرار شد در جلســه بعدی به تفصیل بررسی شود. بررسی آخرین وضعیت مصدومیت علیرضا بیرانوند، بررسی آخرین وضعیت شرایط بدهی های ایجاد شده در سال های قبل بابت مالیات و بیمه 
نیز از جمله موارد مطرح شــده در این جلســه بود.همچنین هیأت مدیره پرســپولیس ضمن تأکید بر همدلی و همبســتگی در شرایط حساس کنونی، حمایت کامل خود را از مدیرعامل و کادر فنی اعلام کرد تا شاهد موفقیت این تیم در لیگ قهرمانان آسیا و 

رقابت های داخلی باشیم.
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پژوهشگران می گویند، گیاهی به نام گندواش 
یا خاراگوش چینی که بیش از ۲۰۰۰ سال است 
در طب سنتی چینی استفاده می شود، علاوه بر 
دارا بــودن ترکیباتی برای درمان مالاریا، دارای 

پتانسیل مبارزه با سرطان نیز است.
بــه نقل از اس ای، یــک پژوهش علمی به 
رهبری سه نفر از پژوهشگران دانشگاه تگزاس 
در سن آنتونیو)UTSA( توانایی دارویی گیاه چند 
هزار ساله ای به نام گَندِواش یا خاراگوش چینی 

را آشکار کرده اند.
گَندِواش یا کینگو یا خاراگوش چینی با نام 
علمــی Artemisia annua یک گونه ی گیاهی 
از دولپه ای هــای نــو، از راســته گل مینا، تیره 

گل ستاره ای ها و سرده درمنه هااست.
والری اسپونسلپر  آزمایشگاه زیست شناسی 
از برگ های ســبز پر جنــب و جوش گندواش 
است که به  خوبی در گلدان های سفالی کاشته 
شده اند و از برگ های این گیاه ترکیبات دارویی 

استخراج می شود.
اکنــون پژوهشــگران در یــک پژوهــش 
میان رشــته ای در حــال انجام آزمایشــاتی بر 
روی ترکیبات اســتخراج شده از این گیاه علیه 

سلول های سرطانی هستند.

  گندواش
گیاه گندواش بیش از ۲۰۰۰ ســال اســت 
که در طب ســنتی چینی، به ویژه برای تولید 
آرتمیســینین - ترکیبی کــه در درمان مالاریا 

استفاده می شود- مورد استفاده قرار می گیرد.
اکنون تحقیقات پیشــگامانه پژوهشــگران 
دانشــگاه تگزاس در سن آنتونیو با هدف کاوش 
عمیق تــر در خواص زیســت فعال این گیاه، به 
طور خاص بــر روی ترکیبی به نــام آرتینون 
بی)Arteannuin B( و اثربخشــی بالقوه آن در 

درمان سرطان و کویوید-۱۹ تمرکز دارند.
طبیعی  محصولات  می گویند،  پژوهشگران 
برای تحقیقات پزشکی بسیار ارزشمند هستند، 
به طوری که تقریباً نیمی از داروهای تجویزی از 
آنها منشاء می گیرند. آنها همچنین خاطرنشان 
می کنند که به دلیل پیچیدگی بیماری سرطان، 
ایجاد یک درمان جهانی، بعید اســت. بنابراین، 
تحقیقات مداوم در مورد انــواع مواد دارویی از 

گیاهان مختلف همچنان مهم است.

  پژوهش میان رشته ای
ماهیت میان رشــته ای این پژوهش، پیوند 
بیوشیمی، شیمی و زیســت شناسی و امکان 

درک دقیق ترکیبات دارویی را فراهم می کند.
لین، دانشــیار دپارتمان زیســت شناسی 
یکپارچــه دانشــگاه تگزاس در ســن آنتونیو و 
دپارتمان علوم اعصاب، زیست شناسی رشدی 
و احیاکننده این دانشــگاه خاطرنشان می کند: 
ما در مراحل اولیه درک نحوه بهترین اســتفاده 
از این ترکیبات برای درمان هدفمند هســتیم. 
هدف قرار دادن مســتقیم مناطق آسیب دیده 

هدف اصلی ماست.
کار پیشــگامانه این گروه پژوهشی از سوی 
میشل اس. برگر، مدیر مرکز تومور مغزی دانشگاه 
کالیفرنیا سانفرانسیسکو)UCSF( که سلول های 
گلیوبلاستوما را برای این مطالعه فراهم می کند، 
حمایت شــده است.فرانسیس کی یوشیموتو، 
استادیار دانشگاه تگزاس در سن آنتونیو فرآیند 
اســتخراج این ترکیبات از گندواش را این گونه 
توضیح می دهد: مــا از متانول به عنوان حلال 
اســتفاده کردیم. این مرحلــه مهم ما را به این 
فرضیه ســوق داد که چگونه ایــن ترکیب در 
سیســتم های بیولوژیکی برهمکنش می کند.
کیتلین وارلا دانشــجوی دکترا در این دانشگاه 
به عنوان بخشــی از گروه پژوهش، با اســتفاده 
از روش طیف ســنجی NMR و کروماتوگرافــی 
مایع-طیف سنجی جرمی، عصاره های گندواش را 
تقسیم بندی و تعیین کرد.این گروه این بخش ها 
را در برابر ســلول های گلیوبلاستوما)GBM( که 
یک نوع بدخیم از ســرطان مغز است، آزمایش 
 Arteannuin B کردند و مشاهده شد که ترکیب
به طور مداوم فعالیت سمی را علیه این سلول های 

سرطانی نشان می دهد.
 Arteannuin B پژوهشــگران معتقدند که
ممکن است سیستئین پروتئازها – آنزیم های 
تجزیــه کننده پروتئین - را که در ســلول های 

سرطانی بیش از حد بیان می شوند، مهار کند.
یوشیموتو می گوید: ما کشف کردیم که وقتی 
Arteannuin B را به طور شیمیایی کاهش دادیم، 
اثربخشی آن در برابر سلول های گلیوبلاستوما به 
میزان قابــل توجهی کاهش یافت. این مطالعه 
بینش های مهمی را در مورد خواص زیست فعال 

این ترکیب ارائه کرد.
وارلا در ادامه اکتشــافات خود نشان داد که 
همچنین مانع از فعالیت پروتئاز اصلی ویروس 
 ۲-SARS-CoV عامل بیماری کووید-۱۹ موسوم به
و همچنین کاسپاز-۸ می شود که هر دو از انواع 

پروتئازهای سیستئین هستند.

به لطف سیستم جدیدی که در دست توسعه است، 
ممکن اســت به زودی بتوانیــم آهنگ هایی را که در 

رویاهای خود می شنویم، ضبط کنیم.
بــه گزارش ایســنا و به نقل از اس ای، اســتارتاپ 

کشف پتانسیل یک گیاه 
خاص در مبارزه با سرطان

دلار  49.650

یورو 53.150

پوند  62.250

درهم  13.700

لیر  1.850

سکه  تمام  28.150.000

سکه نیم  15.100.000

سکه ربع  10.100.000

سکه یک گرمی  6.050.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

کاهش قیمت در انتظار 
بیت کوین

عاطفــه دهقانی     | طبق گزارش ها، 
مرســدس   بنــز از ســال ۲۰۲۵ تولید 
مدل های الکتریکی جدید بــا باطری های بی وای دی را آغاز 
خواهد کرد که اولین مدل آن ها، نسل بعدی CLA خواهد بود.

بــه گزارش یکــی از روزنامه های چینی بــه نقل از یکی 
از مقامات مرســدس بنز، این شــرکت آلمانی قصد دارد از 
باطری های بــی وای دی در خودروهای الکتریکی آینده خود 
استفاده کند. اولین خودروی مرسدس که به باطری های بلید 
)Blade( بی وای دی مجهز می شود، کانسپت CLA با پلت فرم 
۸۰۰ ولتی MMA خواهد بود. مرسدس تولید خودروهای مجهز 
به باطری های بی وای دی را در سال ۲۰۲۵ آغاز خواهد کرد اما 
اینکه آیا آلمانی ها از این باطری ها فقط برای بازار چین استفاده 
خواهند کرد یا در نسخه های بین المللی هم شاهد باطری های 

بلید خواهیم بود فعلاً مشخص نیست.
کانســپت CLA که در نمایشــگاه مونیخ رونمایی شــد، 
پیش نمایشــی از نســل بعدی مدل های کامپکت مرسدس 
محســوب می شود. انتظار می رود نسخه تولیدی این خودرو 
در سال ۲۰۲۵ با برد ۷۵۰ کیلومتری راهی بازار شود. سابقه 
همکاری بی وای دی و مرسدس به سال ۲۰۱۰ بازمی گردد که 
دو شرکت جوینت ونچری بنام دنزا را ایجاد کردند. این برند 

اما هرگز موفق نبود و به همین دلیل، مرســدس در دسامبر 
۲۰۲۱ از جوینت ونچر خارج شــد و تنها ۱۰ درصد از سهام 
خود از دنزا را نگه داشــت. زمانی که بی وای دی کنترل کامل 
این برند را در اختیار گرفت، همه چیز تغییر کرد و دنزا ظرف 
یک سال و نیم، تحویل سه خودروی الکتریکی جدید را آغاز 
کرد و فروش آن در جولای امسال به ۱۱,۱۴۶ دستگاه رسید.
مثــل اکثر برندهــای لوکس، مرســدس در خودروهای 
 )NMC( الکتریکــی خود از باطری های نیــکل منگنز کبالت
اســتفاده می کند کــه چگالی انــرژی بالاتری نســبت به 
باطری هــای لیتیوم آهن فســفات )LFP( دارند. بااین حال، 
باطری هــای NMC علاوه بر قیمت بالاتر، مشــکلات دیگری 
هم دارنــد. در این باطری ها از فلــزات گران بها مثل کبالت 
اســتفاده می شود که اســتخراج آن تأثیرات زیست محیطی 
منفی را به دنبــال دارد. باطری های LFP اما هرچند چگالی 
انرژی کمتری دارند اما بدون کبالت بوده و ارزان تر هســتند. 
به همین دلیل اخیراً بسیاری از خودروسازان برای مدل های 
 الکتریکــی خود بــه باطری هــای LFP روی آورده اند مثل

 تسلا که استفاده از این باطری ها را در مدل Y ساخت آلمان 
شروع کرده است.

این در حالی است که تسلا هم در برخی نسخه های مدل ۳ 

از باطری های بی وای دی استفاده می کند و قبلًا ۱۰ گیگاوات 
ساعت از این باطری ها را سفارش داده است. در آوریل ۲۰۲۱ 
ایلان ماســک اعلام کرد در آینده دوسوم خودروهای تسلا 
از باطری های LFP و یک ســوم از باطری های NMC استفاده 
خواهند کرد. تسلا اما تنها شرکتی نیست که از باطری های 
بی وای دی اســتفاده می کند زیرا تویوتا نیز دومین خودروی 
الکتریکی خود یعنــی bZ3 را با باطری های LFP، موتورهای 
 الکتریکی و بسیاری از دیگر تکنولوژی های این شرکت چینی

 تولید کرده است.
علاوه بر این، ماه گذشــته مشخص شد کیا EV5 ساخت 
چیــن هم به باطری هــای LFP بی وای دی مجهز می شــود 
درحالی که برخی مدل های هیبریدی لینکلن ناتیلوس و زفیر 
هم از این باطری ها استفاده می کنند. اولین گزارش ها در مورد 
همکاری مرســدس با بی وای دی در زمینه باطری در ســال 
۲۰۲۰ منتشر شــد. در آن زمان گفته شد مرسدس از سال 
۲۰۲۴ تولید خودروهای الکتریکی با باطری های بی وای دی 
را آغــاز خواهد کــرد. CLA الکتریکی قرار اســت خودرویی 
مقرون به صرفه برای رقابت با تســلا مدل ۳ باشد و بنابراین 
 منطقی اســت که مرســدس باطری های گران تر NMC را با 

نمونه های LFP جایگزین کند.

وزارت خزانه داری آمریکا به دنبال استفاده از هوش مصنوعی برای مقابله با فرار مالیاتی و جرایم 
مالیاتی است. اگرچه هدف از این اقدام، مقابله با فراری های مالیاتی است، اما برخی نگرانند که به 

رویه های ناعادلانه منجر شود.
 به نقل از اس دی، سازمان خدمات درآمد داخلی ایالات متحده)I.R.S( به دنبال راه هایی 

برای نظارت مؤثر بر ثروتمندترین شهروندان آمریکایی است و بدین منظور، شروع به 
استفاده از هوش مصنوعی برای مقابله با فرار مالیاتی کرده است.

این فناوری جدید به ساده سازی پرونده های مالیاتی مربوط به صندوق های 
تامینی، گروه های ســهام خصوصی، ســرمایه گذاران املاک و مستغلات و 
شرکت های بزرگ حقوقی کمک می کند و به سازمان مالیاتی اجازه می دهد 

تا بهتر با آنها برخورد کند.
سازمان خدمات درآمد داخلی)Internal Revenue Service(  یک سازمان 

دولتی زیرمجموعه وزارت خزانه داری ایالات متحده است که وظیفه خدمات 
درآمد حکومت فدرال ایالات متحده آمریکا را برعهده دارد.

 حل و فصل پرونده های پیچیده
دنیل ورفل کمیسر I.R.S در یک جلسه توجیهی گفت: اینها پرونده های پیچیده ای برای سازمان 
خدمات درآمد داخلی است و سازمان ما برای حل و فصل آنها منابع یا نیروی کافی برای رسیدگی 

نداشته است. به معنای واقعی، ما سال هاست که در این زمینه غرق شده ایم.
هوش مصنوعی می تواند برای تجزیه و تحلیل حجم عظیمی از داده های مالی، از جمله سوابق 
تراکنش ها، برای شناسایی روندها و ناهنجاری هایی که می تواند نشان دهنده تقلب یا فرار مالیاتی 

باشد، استفاده شود.
الگوریتم های یادگیری ماشینی در مقایسه با رویکردهای دستی برای کمک به مقامات مالیاتی 

در شناسایی بی نظمی ها و جرایم مالیاتی احتمالی ابزار مجهزی هستند.
علاوه بر این، با شناســایی مالیات دهندگان یا مشــاغل پرخطر و مشکوک براساس داده های 
تاریخی، الگوهای رفتاری و سایر ویژگی های مرتبط می توان از هوش مصنوعی برای پیش بینی فرار 

مالیاتی احتمالی استفاده کرد. این ابزار به مقامات مالیاتی قدرت می دهد تا تلاش های اجرایی خود 
را بهتر متمرکز کنند.

سرقت هویت، ادعاهای نادرست بازپرداخت مالیات و سایر اشکال کلاهبرداری مالیاتی نیز می تواند 
با استفاده از سیستم های تشخیص تقلب که توسط هوش مصنوعی پشتیبانی می شود، 

شناسایی شود.
در نهایت، تکنیک های پردازش زبان طبیعی را می توان برای تجزیه و تحلیل 
داده های متنی، مانند اسناد قانونی و مقررات مالیاتی، برای بهبود انطباق و 
اطمینان از اینکه مالیات دهندگان از قوانین پیروی می کنند، استفاده کرد.

 نگرانی در مورد حریم خصوصی و امنیت داده ها
استفاده از هوش مصنوعی در اجرای قوانین مالیاتی بر خلاف کاربردهای 
بســیار مفید آن، نگرانی های مربوط به حریم خصوصی و امنیت داده ها را 
افزایش می دهد، زیرا مقامات مالیاتی ممکن اســت برای استفاده مؤثر از این 
فناوری ها نیاز به دسترسی به مقدار قابل توجهی از داده های مالی و شخصی داشته 

باشند. همچنین ممکن است تهدیدی برای اجرای فرآیندهای عادلانه باشد.
گروور نورکویســت که یک کارشــناس مالیاتی است، به نیویورک تایمز گفته است که سازمان 
خدمات درآمد داخلی آمریکا سابقه اشتباه در الگوریتم های خود را دارد. او ادعا کرد که استفاده از 
هوش مصنوعی تنها یک تاکتیک دیگر اســت که این ســازمان برای دفاع از خود در برابر ادعاهای 

اثبات شده سوگیری سیاسی یا رویه های اجرایی ناعادلانه خواهد داشت.
نورکویســت می گوید: این یکی دیگر از راه های آن ها برای فاصله گرفتن از مســئولیت پذیری 
و تصمیم گیری اســت.این ابتــکار جدید با ۸۰ میلیارد دلار تخصیص یافته به ســازمان خدمات 
درآمد داخلی آمریکا تامین می شــود. این پروژه ســال گذشته به واسطه قانون کاهش تورم برای 
کمــک به این ســازمان و افزایش درآمد فدرال بــا تعقیب فراری های مالیاتــی و دیگرانی که از 
 روش های حســابداری هوشمندانه برای رهایی از پرداخت بدهی و مالیات خود استفاده می کنند، 

در نظر گرفته شده است.

کارشــناس ارزهای دیجیتــال، اظهار کــرد که قیمت 
بیت کوین ممکن است قبل از رالی بعدی کاهش پیدا کند 

و سطوحی که باید مراقب آن بود را برجسته کرد.
بنا بر اعلام کریپتو، تحقق پیش بینی بنجامین کوئن که در 
کانال یوتیوب وی در آخر هفته به اشتراک گذاشته شد، به 
زمان بستگی دارد و بر این اساس می تواند منجر به کاهش 

دو برابری، پایین تر یا پایین تر بیشتری شود.
کوئن توضیح داد: اگر این مــورد تا فوریه ۲۰۲۴ رخ دهد، 
آنــگاه می توان آن را به کــف دو برابــری مرتبط کرد که 
می تواند با یک پایین  مطابقت داشته باشد. اگر بعد از این 
زمان رخ دهد به کف بســیار پایین تر مرتبط خواهد شد، 
بنابراین همه چیز بستگی به زمان وقوع دارد.این چشم انداز 
دقیقا چنــد هفته قبــل از کنفرانس آینــده دارایی های 
دیجیتال بنزینگا، برنامه ریزی شــده برای ۱۴ نوامبر بیان 
شده است. این رویداد که رهبران و علاقه مندان این صنعت 
را گرد هــم جمع می کند احتمالا چنیــن پیش بینی ها و 
روندهایی را مورد بررســی قرار خواهد داد و دیدگاه هایی 
را در مورد چشم انداز دارایی های دیجیتال در حال تکامل، 
ارائه می دهد.کوئن بر مفهوم پیشرفت لگاریتمی تاکید کرد 
و توضیح داد که دارایی ها معمولا در اوایل تاریخ خود شاهد 
دستاوردهای نمایی قابل توجه تری هستند. همانطور که 
یک دارایی بالغ می شود و ارزش بازار آن افزایش می یابد، 
افزایش قیمــت آن به طور فزاینــده ای چالش برانگیز نیز 
می شود.این تحلیلگر با اشــاره به یک الگوی تکرارشونده 
خاطرنشان کرد: شما یک پایین دارید که به نوعی در یک 
باند رگرسیون تنظیم می شود، ســپس پایین تر را دارید 
که برروی باند رگرسیون پایین تری قرار می گیرد. اکنون 
این مورد را در نظر داشته باشــید زیرا هر بار شاهد ظهور 
این الگو خواهید بود.مجمــوع ارزش بازار جهانی ارزهای 
دیجیتــال در حال حاضــر ۱.۰۳ تریلیــون دلار برآورد 
می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۰.۲۲ درصد کمتر 
 شده است. در حال حاضر ۴۸.۶۵ درصد کل بازار ارزهای

 دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز ۰.۱۱ 
درصد افزایش داشته است.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال 
در ۲۴ ساعت گذشته ۲۰.۰۵ میلیارد دلار است که ۳۳.۶۶ 
درصد افزایش داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر 
متمرکز در حال حاضر ۱.۶۱ میلیارد دلار است که ۸.۰۲ 
درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال بوده 
و حجم تمام ســکه های پایدار اکنون ۱۸.۲ میلیارد دلار 
است که ۹۰.۷۷ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 

دیجیتال را تشکیل می دهد.

طلا در اوایل روز دوشنبه، از کاهش گسترده ی دلار 
آمریکا سود برد و از پایین ترین سطح یک هفته ی اخیر 

یعنی ۱۹۱۵ دلار بازگشت.
به نقل از »اف ایکس استریت«، علیرغم افزایش بازده 
اوراق قرضه ی خزانــه داری آمریکا و وضعیت نامطلوب 
بازار، اصلاح مجدد دلار آمریکا قدمی مثبت در راستای 
تقویت بهای طلا برداشت و بدین ترتیب، فلز زرد به رقم 
گرد ۱۹۳۰ دلار برگشت و در حوالی منطقه ۱۹۱۵ دلار، 
با تقاضا مواجه شــد.گرچه طلا در اوایل روز دوشنبه، از 
کاهش گسترده ی دلار آمریکا سود برد و از پایین ترین 
ســطح یک هفته ی اخیر یعنی ۱۹۱۵ دلار بازگشــت؛ 
البته در ادامه ی راه، در ســایه ی افزایــش بازده اوراق 
قرضه خزانه داری ایالات متحده، افزایش بیشتر بهای فلز 
زرد، مبهم به نظر می رسد.گذشته از این، آنچه می تواند 
خریداران طلا را در موقعیت محتاطانه قرار دهد، گزارش 
CPI چین و همچنین کاهش میزان تورم درب کارخانه 
اســت. اداره ملی آمار )NBS( در روز شنبه داده هایی را 
منتشر کرد که حکایت از افزایش ۰.۱ درصدی شاخص 
بهای مصرف کننده )CPI( چین در ماه آگوســت نسبت 
به سال داشت و البته کاهش نسبی ۰.۳ درصدی را در 
مقایسه با ماه ژوئیه به تصویر می کشد.اما حرکت قیمت 
طلا بعدأ در طی روز، تحت تأثیر مسائل کلیدی همچون 
پویایی قیمت دلار و احساسات ریسک باقی خواهد ماند. 
افزون بر آن، نشســت فدرال رزرو در هفته ی آینده نیز 
پیرامون مسیر سیاست پولی، راهنمای معامله گران خواهد 
بود.با نگاهی به رویدادهــای روزهای اخیر، روز جمعه، 
وضعیتی آرام و یکنواخت در وال اســتریت حاکم بود و 
در حوزه ی کارکرد شرکت ها نیز انویدیا و تسلا نتوانستند 
عملکرد درخشــانی را از خود بــه نمایش بگذارند و در 
نتیجه تمام تلاش شرکت اپل برای بازگشت خنثی شد.

آهنگی که در رویا می شنوید را 
می توان به دنیای واقعی آورد

آیا افزایش بهای طلا 
ادامه دارد؟

استفاده از هوش مصنوعی برای مبارزه با فرار مالیاتی

REMspace که به عنوان بخشی از مرکز تحقیقات روسیه 
اداره می شــود، ترکیبی از ســخت افزار و نرم افزار را ارائه 
کرده اند که می تواند یک ملودی را که از طریق حرکات بازو 
پخش می شود، به یک آهنگ ضبط شده رمزگشایی کند.

این سیستم بر رویای شفاف متکی است. رویای شفاف 
بدین معنی است که در حالی که شما در حال رویا دیدن 

هستید، می دانید که در حال خواب دیدن هستید.
دانشمندان ده ها سال است که در تلاش برای دریافت 

اطلاعات به داخل و خارج مغز در طول رویاهای شــفاف 
هستند.

رویای شفاف)Lucid Dream( به رویایی گفته می شود 
کــه در آن رویابین از این واقعیت که در حال رویا دیدن 
اســت، آگاهی دارد. در رویای شفاف، رویابین همچنان 
توانایی کنترل محیــط فیزیکی را ندارد، ولی به صورت 
آگاهانه روی رویای خود کنتــرل دارد و حتی می تواند 

صحنه رویا را به میل خود تغییر دهد. 

مرسدس در خودروهای برقی خود از مرسدس در خودروهای برقی خود از 
باطری های بی وای دی استفاده خواهد کردباطری های بی وای دی استفاده خواهد کرد

درمان جدید چاقی با پوست خرچنگ ها!
پژوهشگران آمریکایی می گویند، درمان جدیدی برای چاقی 
می تواند در اسکلت بیرونی خرچنگ ها و حشرات نهفته باشد.

به نقل از نیو اطلس، کیتین)Chitin( که ســاختار اسکلتی 
بیرونی حیاتی و برای محافظت از بندپایان نرم تن مانند سخت 
پوستان، عنکبوت ها و حشرات را فراهم می کند، ممکن است 
نقش شگفت انگیزی در تعدیل متابولیسم و مبارزه با افزایش 

وزن در پستانداران داشته باشد.
کیتین ماده ای است که در مرکز تحقیقات در مورد همه 
چیز از توسعه مواد قوی تر گرفته تا دارورسانی بهتر بوده است. 

حتی برای کمک به مبارزه با مالاریا نیز مطالعه شده است.
اکنون دانشمندان دانشکده پزشکی دانشگاه واشنگتن در 
ســنت لوئیس در مطالعه خود بر روی موش ها دریافتند که 
کیتین باعث پاسخ سیستم ایمنی در روده می شود و سرکوب 
آنزیم های بدن که با تجزیه کیتین مبارزه می کنند، می تواند 

راه جدیدی برای درمان چاقی ایجاد کند.
اســتیون ون دایکن، استادیار پاتولوژی و ایمونولوژی این 
دانشگاه می گوید: چاقی همه گیر است. آنچه در بدن خود وارد 

می کنیم تأثیر عمیقی بر فیزیولوژی ما و نحوه متابولیسم غذا 
دارد. ما در حال بررسی راه هایی برای مقابله با چاقی بر اساس 
چیزهایی که در مورد نحوه درگیر شدن سیستم ایمنی بدن 

با رژیم غذایی می آموزیم، هستیم.
هنگامی که کیتین به بدن وارد می شود، سلول های معده 
تولید کیتینازها را فعال می کنند که آنزیم هایی هســتند که 
پلی ساکارید را تجزیه می کنند. بدن انسان دارای دو کیتیناز 
بــه نام های کیتوتریوزیــداز CHIT1(1( و کیتیناز اســیدی 
پستانداران)AMCase( است که مدت ها در مبارزه با پاتوژن های 
حاوی کیتین در دیواره های سلولی، از جمله قارچ های سمی 
و پوشش روده نماتدهای انگلی نقش داشته اند. آنها همچنین 
با التهاب مرتبط با آسم و سایر اختلالات پاسخ ایمنی مرتبط 

هستند.
در این مطالعه، سه گروه از موش ها با رژیم غذایی پرچرب 
تغذیه شدند. کیتیناز در یک گروه سرکوب شد تا قادر به تجزیه 
کیتین نباشــد و گروه دیگر تولید کیتیناز منظم داشت و به 

گروه سوم هیچ کیتینی داده نشد.

حیواناتی که کیتین خوردند و نتوانستند آن را هضم کنند، 
در مقایسه با حیواناتی که کیتین را مصرف نکردند یا این کار 
را انجام دادند، کمتر وزن اضافه کردند و کمترین چربی بدن 
را داشتند.دانشــمندان بر این باورند که پاسخ ایمنی ناشی از 
حیواناتی که نمی توانند کیتین را هضم کنند، کلید این است 
که چگونه آنها توانستند با وجود رژیم غذایی خود در برابر چاقی 
مقاومت کنند.ون دایکن می گوید: ما فکر می کنیم هضم کیتین 
عمدتاً به کیتینازهای خود میزبان متکی است. سلول های معده 
خروجی آنزیمی خود را از طریق فرآیندی که ما از آن به عنوان 
سازگاری یاد می کنیم، تغییر می دهند. اما شگفت آور است که 
این فرآیند بدون ورودی میکروبی انجام می شود، زیرا باکتری ها 
در دستگاه گوارش نیز منابع کیتینازهایی هستند که کیتین 
را تجزیه می کنند.اکنون پژوهشــگران امیدوارند این موضوع 
را به یک مطالعه انسانی برسانند تا ببینند آیا افزودن کیتین 
به رژیم های غذایی در حالی که مانع تولید کیتیناز می شود، 
می تواند مزایای مشابهی برای کنترل وزن و چاقی داشته باشد؟
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